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Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie po-
wstała z przekształcenia Izby Gospodarczej 
„Energetyka Cieplna” powołanej w 1994 r., 
ma osobowość prawną oraz umocowanie usta-
wowe - jest jedyną organizacją samorządu 
gospodarczego reprezentującą interesy go-
spodarcze zrzeszonych w niej podmiotów do-
starczających ciepło na potrzeby komunalno-
-bytowe. Zrzesza ponad 220 przedsiębiorstw 
funkcjonujących w różnych formach organi-
zacyjno-prawnych prowadzących działalność 
z zakresu wytwarzania, przesyłania, dystrybucji 
i obrotu ciepłem.

Podstawowe cele Izby to m.in.:
 integrowanie środowiska osób fizycznych 

i prawnych związanych z ciepłownictwem;
 reprezentowanie interesów gospodarczych 

zrzeszonych w niej podmiotów wobec organów 
państwowych, samorządowych, społecznych, 
itp.;
 propagowanie nowoczesnej wiedzy technicz-

no-ekonomicznej;
 inicjowanie i współdziałanie w ustalaniu pro-

gramów rozwoju ciepłownictwa;
 kształtowanie warunków rozwoju branży, in-

spirowanie, opracowywanie, dokonywanie ocen 
merytorycznych projektów i nowelizacji obowią-
zujących przepisów prawnych w tym zakresie.

Zgodnie z przyjętą misją „Służymy rozwojowi 
ciepłownictwa w Polsce” Izba realizuje prace 
w zakresie:
 budowania standardów ciepłownictwa;
 reprezentowania członków Izby;
 organizacji systemu informacyjnego;
 prowadzenia działalności edukacyjnej;
 integrowania środowiska;
 udzielania pomocy w rozwiązywaniu proble-

mów przedsiębiorstw.

Praca organiczna IGCP prowadzona jest przez 
4 Regionalne Oddziały, podlegające Zarządo-
wi Izby, Południowo-Wschodni, Południowo-
-Zachodni, Północno-Wschodni, Północno-
-Zachodni. Działalność RO jest prowadzona 
względnie autonomicznie na bazie aktywności 
członków. Regionalne Oddziały organizują 
sympozja, seminaria i spotkania robocze, na 
których omawiane są problemy występujące 
w przedsiębiorstwach. Do udziału w tych spot-
kaniach zapraszani są przedstawiciele parla-
mentu, administracji rządowej i samorządowej, 
przedstawiciele producentów. 
Najwyższą władzą Izby rozstrzygającą o wszyst-
kich sprawach należących do zakresu jej dzia-
łania jest Walne Zgromadzenie pełnomocnych 
przedstawicieli członków. 
Rada Izby jest jej najwyższym organem w okre-
sie miedzy Walnymi Zgromadzeniami wykonują-
cą stały nadzór i kontrolę nad działalnością Izby.
Organem wykonawczym jest Zarząd Izby repre-
zentujący Izbę na zewnątrz.
Zapraszamy na naszą stronę:
www.igcp.org.pl

Szanowni Państwo,

Przedstawiamy naszą ofertę dotyczącą moż-
liwości zamieszczenia przez Państwa Firmę 
ogłoszeń reklamowych oraz artykułów spon-
sorowanych w miesięczniku „Nowoczesne 
Ciepłownictwo” wydawanym przez Izbę Gospo-
darczą Ciepłownictwo Polskie.

CENY REKLAM/OGŁOSZEŃ

druga strona NC: 2000 zł
cała strona w środku NC: 1400 zł
cała strona na końcu NC: 1200 zł
1/2 strony w środku NC: 1000 zł

W przypadku zamówienia większej ilości 
reklam udzielamy rabatów w wysokości:

od 3 do 5 ogłoszeń – 10%
od 6 do 8 ogłoszeń – 35%
8 i więcej ogłoszeń – 50%

Zachęcamy również do zamieszczania artyku-
łów sponsorowanych, prezentujących osiągnię-
cia Państwa Firmy lub jej produkty. Cena pod-
stawowa artykułu o objętości jednej kolumny 
(strona w formacie A4) wynosi 1000 zł.

Ceny artykułów o większej objętości są do ne-
gocjacji. W przypadku zamówienia cyklu ogło-
szeń istnieje możliwość uzyskania korzystnych 
rabatów.

Do cen doliczany jest podatek VAT w wysokości 
23%.

Partnerom IGCP udzielamy dodatkowych upu-
stów zgodnie z zawartą umową.

Zainteresowanych prosimy o kontakt z redakcją 
„Nowoczesnego Ciepłownictwa”.

Nasz adres:
Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie
02 – 796 Warszawa, ul. Migdałowa 4 lok. 22
tel. (22) 644 70 19
fax. 644 70 99
e-mail: nc@igcp.org.pl



Logstor Polska Sp. z o.o.
41-807 Zabrze
ul. Handlowa 1

ZPU Kazimierz Jońca
66-300 Międzyrzecz

ul. Przemysłowa 2 

Ekokogeneracja S.A.
02-001 Warszawa

Al. Jerozolimskie 91

CEGA Sp. z o.o. 
01-224 Warszawa

ul. Kasprzaka 25

ISOPLUS Polska Sp. z o.o.
40-599 Katowice

ul. Żeliwna 43

UNISOFT Sp. z o.o.
81-368 Gdynia

ul. Pułaskiego 8

Danfoss Poland Sp. z o.o.
05-825 Grodzisk Mazowiecki 

ul. Chrzanowska 5

Przedsiębiorstwo
Specjalistyczne

ENERGOTERM Sp. z o.o.
87-100 Toruń

ul Płaska 4-10

BROEN S.A.
58-200 Dzierżoniów

ul. Pieszycka 10

Diehl Metering Sp. z o.o.  
43-440 Bażanowice

ul. Cieszyńska 1A

INSTAL-FILTER
Przemysłowe Systemy Ochrony 

Powietrza SA
64-000 Kościan

ul. Gen. D. Chłapowskiego 7

Biuro Studiów,
Projektów i Realizacji

ENERGOPROJEKT-KATOWICE SA
40-159 Katowice
ul. Jesionowa 15

I4Tech Sp. z o.o.
41-506 Chorzów

ul. 16 Lipca 14

Meibes Sp. z o.o.
64-100 Leszno 

ul. Gronowska 8

Zakład Elementów Sprężystych
i Lotniczych Sp. z o.o. 

03-829 Warszawa
ul. Podskarbińska 32/34 lok. 44

SABUR Sp. z o.o.
02-785 Warszawa
ul. Puławska 303

SBB ENERGY S.A.
45-324 Opole
ul. Łowicka 1

Teldust A/S 
DK-7100 Vejle, Denmark

Storhaven 8  

Vattenfall Europe Mining AG
Schwarze Pumpe

An der Heide
03130 Spremberg Niemcy/Germany

ICS Industrial Combustion Systems Sp. z o.o.
60-349 Poznań

ul. Ostroroga 17/1

 FAMAS SA
90-552 Łódź

ul. Kopernika 36

BRUGG Systemy Rurowe Sp. z o.o.
05-860 Płochocin 

ul. Lipowa 5

WEISS Sp. z o.o.
27-400 Ostrowiec Świętokrzyski

ul. Kolejowa 20
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branżowi członkowie IGCP

ELEKTROTERMEX Sp. z o.o.
07-410 Ostrołęka

ul. Bohaterów Westerplatte 5

GPEC Serwis Sp. z o.o.
80-720 Gdańsk

ul. Połęże/Miałki Szlak 44

Alfa Laval Polska Sp. z o.o.
02-674 Warszawa
ul. Marynarska 15

ECO Logistyka Sp. z o.o.
45-118 Opole

ul. Harcerska 15

PEC Serwis Sp. z o.o.
08-110 Siedlce

ul. Starzyńskiego 7

Veolia term SA
02-566 Warszawa

ul. Puławska 2

SWL Polska Sp. z o.o
80-244 Gdańsk

ul. Grunwaldzka 82/4/6 

Przedsiębiorstwo 
Innowacyjno-Wdrożeniowe 

MERITUM
87-100 Toruń

ul. Mohna 59/61

ENVIROTECH Sp. z o.o.
60-845 Poznań

ul. Kochanowskiego 7

INFRACORR Sp. z o.o.
80-423 Gdańsk
ul. Chrobrego 8

Metrolog Sp. z o.o.
64-700 Czarnków
ul. Kościuszki 97

PROMAR Sp. z o.o.
85-097 Bydgoszcz

ul. Kościuszki 27

E.ON edis energia Sp. z o.o.
02-954 Warszawa

ul. Królowej Marysieńki 10

HYDROTON Sp. z o.o.
82-300 Elbląg

ul. Grunwaldzka 2

Węglokoks Energia Sp. z o.o.
40-085 Katowice

ul. Mickiewicza 29

ECO Serwis S.A.
45-118 Opole

ul. Harcerska 15

INTECH Sp. z o.o.
61-693 Poznań

ul. Piątkowska 201 A
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Szanowni Państwo,

W kolejnym numerze naszego miesięcznika, chcemy zwrócić Państwa 
uwagę na kilka spraw, naszym zdaniem, istotnych dla naszej branży. 

Rozpoczęliśmy doroczne zbieranie informacji na temat sektora 
ciepłowniczego, tj. poprzez wypełnienie tzw. ankiety ekonomiczno-
technicznej za rok 2015. Zapraszamy Państwa do wypełnienia 
internetowej ankiety na stronie: https://www.dhbenchmarking.pl/
igcp/index.html

Zbieranie informacji oczywiście dotyczy jedynie przedsiębiorstw 
prowadzących działalność bezpośrednio związaną z ciepłownictwem 
(tj. wytwarzanie, dystrybucja, obrót).

Wraz z początkiem lutego rozpoczęła się zimowa kampania reklamowa 
Ciepła Systemowego. Spoty radiowe usłyszeć można m.in. na antenie 
radiowej Trójki oraz Radia Zet i RMF FM (od czwartku do soboty). 
Nowością są wieczorne emisje w RMF FM, które pozytywnie wpłyną 
na wskaźniki efektywności kampanii w  grupie docelowej. Do 
tegorocznej kampanii przygotowany został nowy przekaz reklamowy, 
który wprowadza słuchaczy i  internautów w  konwencję gry ciepło-
zimno.

W związku z wprowadzeniem zmian w sposobie rozliczania należności 
za dostawę paliwa gazowego, polegającej na zmianie jednostek 
rozliczeniowych z  dotychczasowych [Nm3] na [kWh], Zarząd 
Izby, w  imieniu członków, zwrócił się do Prezesa GUS informując 
o konieczności zmian w treści sprawozdania G01 oraz do Prezesa URE 
z prośbą o dokonanie mian w formularzu UR E C-1.

Do Ministerstwa Środowiska oraz do Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i  Gospodarki Wodnej Zarząd zwrócił się z  prośbą 
o  rozważenie wsparcia dla inicjatywy naszej organizacji dotyczącej 
energetycznego zagospodarowania frakcji palnej odpadów w sektorze 
ciepłowniczym.

Już teraz informujemy Państwa, ze Zarząd Izby, zgodnie ze Statutem, 
postanowił zwołać Walne Zgromadzenie Izby na dzień 18 maja 2016 r. 
Tegoroczne Zgromadzenie tradycyjnie połączone jest z  Walnym 
Zgromadzeniem Związku Pracodawców Ciepłownictwa. Spotkanie 
odbędzie się w dniach 18-20 maja 2015 w doskonale Państwu znanym 
Hotelu FORUM w  Warszawie. Prosimy o  zarezerwowanie terminu. 
Zapraszamy wszystkich Członków i Partnerów Izby do udziału w tym 
ważnym dla całego środowiska ciepłowniczego wydarzeniu.

Zapraszamy do lektury
Zarząd IGCP

6-8
9-11
12-24
12-13
14-18

19-24

26-38
39-40
39-40

41-49
41-43
44

45-49

Kalendarium IGCP
Prawo w energetyce
Korespondencja
 Ankieta ekonomiczno-techniczna.
 Propozycje wprowadzenia zmian w sposobie 

rozliczania należności za dostawę paliwa 
gazowego.
 Uwagi do Programu Priorytetowego pod 

nazwą Racjonalne gospodarowanie odpadami 
i ochrona powierzchni ziemi.
Aktualności
Prezentacje
 Aktualności Programu Promocji

Ciepła Systemowego.
Szkolenia, seminaria, konferencje
 V Konferencja Rynek Ciepła Systemowego.
 Szkolenie warsztatowe w Warszawie

25 lutego 2016 r.
 Turniej Halowej Piłki Nożnej

Firm Ciepłowniczych.
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Informacje
Zarządu

kalendarium

Spotkanie Zespołu ds. taryfowania

 W dniu 8 lutego w siedzibie IGCP odbyło się 
kolejne spotkanie Zespołu ds. modelu taryfo-
wania w ciepłownictwie.
Spotkanie otworzył Prezes zarządu IGCP Ja-
cek Szymczak, który zaproponował poniższy 
ramowy program pracy:
1. Omówienie formalnej strony podjęcia po-

nownej współpracy z URE oraz analiza 
rozwiązań zawartych w informacji Prezesa 
URE nr 47/2015.

2. Porównanie rozwiązań przyjętych przez 
Prezesa URE w ww. informacji z propozy-
cją Zespołu przesłaną do Urzędu w dniu 
19.10.2015 roku.

3.  Przedyskutowanie i przyjęcie strategii po-
stępowania na kolejne spotkaniu z URE, 
które zostało zaplanowane na dzień 23 lu-
tego b.r. 

W ramach formalnej strony przyszłej współ-
pracy przeanalizowano ostatnie spotkanie 
Prezesa URE ľz Prezesem IGCP oraz treść 
pisma skierowanego do IGCP przez Dyrekto-
ra Adama Dobrowolskiego w sprawie konty-
nuowania współpracy. Przeanalizowano także 
od strony merytorycznej propozycje zawarte 
w przedmiotowej informacji, szczególnie zwra-
cając uwagę na nowe elementy w stosunku do 
zasad obowiązujących w trzech minionych la-
tach. Zwrócono uwagę na szereg rozwiązań, 
które niekorzystnie wpływają lub będą wpły-
wać na prowadzenie działalności w zakre-
sie zaopatrywania w ciepło oraz poddano je 
wstępnej analizie prawnej. Przed planowanym 
spotkaniem w URE zostanie przygotowane pi-
semne stanowisko naszej organizacji.

Ciepłownictwo na IX Konferencji 
Naukowo-Technicznej Ochrona 
Środowiska w Energetyce

 W dniach 8-9 lutego, w Katowicach odby-
ła się IX Konferencja Naukowo-Techniczna 
Ochrona Środowiska w Energetyce. Impreza 
zorganizowana została przez BMP. W ramach 
konferencji poruszone zostały tematy zwią-
zane z szeroko pojętą ochroną środowiska, tj. 
obszary redukcji emisji podstawowych zanie-
czyszczeń do atmosfery jak również nowe wy-
zwania płynące dla sektora energetycznego 
między innymi z propozycji rozwiązań konklu-
zji BAT. W konferencji wziął udział wiceprezes 
Bogusław Regulski, który przedstawił kwestie 
dotyczące sektora ciepłowniczego. Był rów-

Narada ekspertów
na temat instalacji referencyjnych

 Jak wcześniej już informowaliśmy, ruszył 
wspólny projekt TGPE, PTEZ i IGCP dotyczą-
cy ustalenia rodzajów i kosztów instalacji re-
ferencyjnych, niezbędnych do zrealizowania 
mechanizmów wsparcia inwestycyjnego dla 
kogeneracji i źródeł OZE, finansowanych w ra-
mach POIiŚ i RPO. Na kolejnym spotkaniu eks-
pertów branżowych, które odbyło się w dniu 
1 lutego br. przedstawione zostały pierwsze 
propozycje doszczegółowienia poszczegól-
nych obszarów tematycznych. W spotkaniu, 
w imieniu IGCP, uczestniczył wiceprezes Bo-
gusław Regulski. 

Spotkanie we Wrocławiu

 W dniu 2 lutego w siedzibie Fortum Power 
and Heat Polska we Wrocławiu miało miejsce 
spotkanie przedstawicieli przedsiębiorstwa 
z Prezesem IGCP i przedstawicielami firmy 
KonceptLab (prowadzącej Program Promo-
cji Ciepła Systemowego). Podczas spotkania 
omówione zostały możliwości dalszej współ-
pracy firmy Fortum w ramach tego Programu. 
Szczególną uwagę zwrócono na możliwości 
jakie stwarza Program (m.in. poprzez wyko-
rzystywanie narzędzi ogólnopolskich w wa-
runkach lokalnych) w zakresie budowania 
i wzmacniania marki przedsiębiorstwa oraz 
wzmacniania działalności sprzedażowej.

Obradował Komitet Sterujący
Programu Rozwoju Kogeneracji

 W dniu 3 lutego odbyło się kolejne spotka-
nie członków Komitetu Sterującego Programu 
Rozwoju Kogeneracji. Głównym przedmiotem 
dyskusji na tym posiedzeniu była kwestia za-
bezpieczenia podmiotów energochłonnych 
z obszaru przemysłu przed negatywnym wpły-
wem kosztów wsparcia dla kogeneracji. Postu-
lat ten został poruszony przez przedstawicieli 
IEPiOE. Drugim ważnym elementem spotka-
nia było omówienie strategii komunikacji prob-
lemów rozwoju kogeneracji i mechanizmów 
wsparcia dla organów administracji rządowej 
i parlamentu. Ustalono konieczność zorgani-
zowania spotkania roboczego dotyczącego 
tego tematu z kierownictwem Ministerstwa 
Energii. W posiedzeniu Komitetu wzięli udział 
Jacek Szymczak i Bogusław Regulski.
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nież uczestnikiem debaty na temat bezpie-
czeństwa energetycznego.

Spotkanie w Sejmie

 W dniu 12 lutego w Sejmie odbyło się ko-
lejne spotkanie Prezesa IGCP z przedstawi-
cielem Sejmowej Komisji ds. Energii i Skarbu 
Państwa. Podczas spotkania przedyskutowa-
no najpilniejsze zadania stojące przed sekto-
rem ciepłownictwa systemowego w Polsce, 
możliwości ich prezentowania na poziomie 
parlamentarnym i rządowym oraz propozycje 
możliwych działań merytorycznych. Ustalono, 
że takie merytoryczne spotkania będą miały 
cykliczny charakter.

Propozycje wprowadzenia zmian 
w sposobie rozliczania należności
za dostawę paliwa gazowego

 IGCP działając na podstawie posiadanych 
uprawnień 18 stycznia wniosła do Prezesa 
GUS oraz Prezesa URE interpelację dotyczą-
cą wprowadzenia zmian w sposobie rozlicza-
nia należności za dostawę paliwa gazowego.
W Dziale KORESPONDENCJA zamieszczamy 
korespondencję w tej sprawie. 

Obradował Komitet Sterujący
programu Rozwoju Kogeneracji

 W dniu 16 lutego br. odbyło się kolejne po-
siedzenie Komitetu Sterującego Programu 
Rozwoju Kogeneracji. Podstawowym tema-
tem dyskusji było przygotowanie zestawu in-
formacji na temat Programu oraz omówienie 
strategii komunikacji wobec organów admini-
stracji państwowej. W spotkaniu uczestniczyli 
panowie Jacek Szymczak i Bogusław Regulski. 

V Konferencja
Rynek Ciepła Systemowego

 W dniach 17-19 lutego 2016 r. w Hotelu Mer-
cure Lublin Centrum w Lublinie odbyła się V 
Konferencja Rynek Ciepła Systemowego.
Konferencja została zorganizowana przez Izbę 
Gospodarczą Ciepłownictwo Polskie oraz Lu-
belskie Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej 
w Lublinie i Okręgowe Przedsiębiorstwo Ener-
getyki Cieplnej w Puławach. Więcej w Dziale 
SEMINARIA.

Dyskusja redakcyjna
Przeglądu Energetycznego

 W dniu 18 lutego br., w siedzibie Izby Gospo-
darczej Energetyki i Ochrony Środowiska, któ-
ra jest wydawca Przeglądu Energetycznego, 
odbyło się spotkanie ekspertów branżowych 
dotyczące problemów sektora wynikających 

z wdrożenia regulacji zwianych z Dyrektywą 
o emisjach przemysłowych (IED). Mottem 
przewodnim dyskusji było pytanie: Czy pol-
ska energetyka jest w stanie sprostać nowym 
wymaganiom ekologicznym? Wśród uczestni-
ków spotkania był przedstawiciel IGCP w oso-
bie wiceprezesa Bogusława Regulskiego. 

Ruszyła doroczna
Ankieta ekonomiczno-techniczna

 Informujemy, że rozpoczęliśmy doroczne 
zbieranie informacji na temat sektora ciepłow-
niczego, tj. poprzez wypełnienie tzw. ankiety 
ekonomiczno-technicznej za rok 2015. Zapra-
szamy Państwa do wypełnienia internetowej 
ankiety na stronie: https://www.dhbenchmar-
king.pl/igcp/index.html
Zbieranie informacji oczywiście dotyczy je-
dynie przedsiębiorstw prowadzących dzia-
łalność bezpośrednio związaną z ciepłowni-
ctwem (tj. wytwarzanie, dystrybucja, obrót).

W Olsztynie debatowano o wykorzystaniu 
energii z odpadów w miejskim systemie 
ciepłowniczym

 W dniu 22 lutego br. w Olsztynie odbyła 
się debata ekspercka związana z inicjatywą 
MPEC Olsztyn dotyczącą budowy instalacji 
termicznego przekształcania frakcji palnych 
pochodzących z systemu gospodarki odpa-
dami województwa warmińsko-mazurskiego 
(tzw. RDF). Projekt takiego rozwiązania ener-
getycznego jest wynikiem głębokich analiz 
rozwiązań zmierzających do efektywnego zbi-
lansowania strumienia ciepła kierowanego dla 
potrzeb olsztyńskiego systemu ciepłownicze-
go w nowych uwarunkowaniach energetycz-
nych i środowiskowych. Potrzeba weryfikacji 
obecnego stanu wynika również z perspek-
tywy wycofania się z rynku ciepła jednego 
z podstawowych dostawców ciepła do syste-
mu ciepłowniczego. W spotkaniu, w którym 
oprócz ekspertów, wzięli udział przedstawicie-
le lokalnych władz, różnych organizacji lokal-
nych oraz mieszkańcy, uczestniczył wicepre-
zes Bogusław Regulski.

Spotkanie w URE

 W dniu 23.02.2016 roku odbyło się spot-
kanie w siedzibie Urzędu poświęcone wzno-
wieniu prac nad Informacją Prezesa URE nr 
47/2015. Z ramienia URE w spotkaniu uczest-
niczyli: Pan Adam Dobrowolski, Pani Elżbieta 
Bytniewska, Pan Paweł Bogusławski, Pani Re-
nata Wysocka. Z ramienia IGCP w spotkaniu 
uczestniczyli: Pan Paweł Jasiński, Pan Arka-
diusz Kosiel, Pan Krzysztof Wiśniewski, Pan 
Jacek Szymczak.
Podczas spotkania zostały przypomniane 

kalendarium
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argumenty merytoryczne i stanowiska stron 
oraz podjęto decyzję o dalszej współpracy 
i przyjęto czasowe jej ramy:
• do 29.02. br. URE prześle pytania, prośby 

uzupełnienia/uaktualnienia danych do na-
szego materiału merytorycznego (przesła-
nego pierwszy raz w X.2015 roku i drugi raz 
19.02.2016),

• do 7.03.br. IGCP przygotuje pisemne uzu-
pełnienie ww. materiału,

• 8.04. br. odbędzie się robocze spotkanie 
przedstawicieli IGCP z URE, ale przed tym 
spotkaniem URE przygotuje pisemne sta-
nowisko z uwagami do naszego uzupełnio-
nego materiału (ma to pozwolić po pierw-
sze na poznanie takiego stanowiska URE 
po drugie na lepsze merytoryczne przygo-
towanie spotkania w dniu 8.04.),

• orientacyjny czas zakończenia współpracy 
określono na koniec października br.

Spotkanie Komitetu Sterującego

 W dniu 24 lutego 2016 r. w siedzibie PTEZ 
odbyło się kolejne posiedzenie Komitetu Ste-
rującego, działającego w ramach porozumie-
nia pomiędzy: PTEZ, IGCP, IEPiOE oraz IGG 
i dotyczącego realizacji Programu Rozwoju 
Kogeneracji. Podczas posiedzenia Komitetu 
uzgodniono miedzy innymi ostateczne po-
prawki wystąpienia (przewodniego) czterech 
organizacji do Ministra Energii z propozycją 
zaprezentowania efektów prac uzyskanych 
przez te organizacje oraz deklaracji podjęcia 
wspólnych działań. Omówiono również osta-
teczny kształt przygotowywanych materiałów 
na pierwsze spotkanie w resorcie. Z ramienia 
Izby w spotkaniu wziął udział Zarząd IGCP.

Obradował Komitet ds. Energii i Polityki 
Klimatycznej KIG

 Przyszłość polskiego sektora wytwarzania 
energii i przemysłu był przedmiotem spotka-
nia Komitetu ds. Energii i Polityki Klimatycznej 
Krajowej Izby Gospodarczej w dniu 25 lute-
go. Zebrani eksperci, działacze gospodarczy 
i przedstawiciele świata polityki rozmawiali na 
temat możliwych scenariuszy gospodarczych 
dla Polski i Europy wynikających z przyjęcia 
nowych kierunków w europejskiej polityce kli-
matyczno-energetycznej. W obradach Komite-
tu wziął udział wiceprezes Bogusław Regulski.

Szkolenie warsztatowe

 W dniu 25 lutego 2016 r. odbyło się w War-
szawie w Hotelu Puławska Residence szkole-
nie warsztatowe nt. „Uzdatnianie wody, zabez-
pieczenia antykorozyjne oraz ograniczanie 
ubytków wody sieciowej w ciepłownictwie 
systemowym”.

kalendarium

W szkoleniu uczestniczyły 32 osoby z przed-
siębiorstw ciepłowniczych – Członków Izby 
Gospodarczej Ciepłownictwo Polskie. Więcej 
w Dziale SEMINARIA.

Rada Izby

 26 lutego w siedzibie Izby w Warszawie od-
było się posiedzenie Rady Izby poświęcone 
rozpatrzeniu i przyjęciu planu działalności 
Izby na rok 2016 oraz prowizorium finansowe-
go na rok 2016. W trakcie posiedzenia Zarząd 
Izby przedstawił prognozę wykonania planu 
finansowego za rok 2015 oraz działalność od 
ostatniego posiedzenia Rady. 

Turniej Halowej Piłki Nożnej
Firm Ciepłowniczych

 W dniu 27 lutego 2016 r. w Miejskiej Hali 
Sportowej w Chełmie odbył się II Turniej Ha-
lowej Piłki Nożnej Firm Ciepłowniczych o Pu-
char Prezydenta Miasta Chełma. Patronat nad 
tą sympatyczną imprezą objęła IGCP. Więcej 
w Dziale SEMINARIA.

SK przetarg modernizacja Środowisko

 Szanowni Państwo,
Ambasada RP w Bratysławie poinformowała 
Izbę o nowym przetargu na Słowacji, który 
mógłby zainteresować członków naszej orga-
nizacji. 
Przetarg ogłosiła spółka akcyjna Ciepłownia 
Żylina (Żilinská teplárenská, a.s.) i dotyczy mo-
dernizacji technologii do obniżania emisji pyłu 
zawieszonego. Przewidziana wartość przetar-
gu bez VAT: 6,3 milionów euro. 
Projekt jest współfinansowany ze środków UE 

– Program Operacyjny Jakość Środowiska. 
Głównym kryterium rozstrzygającym o wybo-
rze oferty będzie najniższa cena. Nie będzie 
zastosowana aukcja elektroniczna, okres 
kontraktu: od 18 kwietnia 2017 do 31 stycznia 
2019. 
Termin składania ofert lub wniosków o do-
puszczenie do udziału w postępowaniu: 28 
kwietnia 2016, 10:00. Języki, w których można 
sporządzać oferty lub wnioski o dopuszczenie 
do udziału w postępowaniu: słowacki, czeski.
Tekst ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym 
Przetargów Publicznych UE z bliższą specy-
fikacją: 
h t t p : / / t e d . e u r o p a . e u /
udl?uri=TED:NOTICE:66930-2016:TEXT:PL:H
TML&src=0&tabId=0
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prawo w energetyce

Interpelacja w sprawie rozwiązań związanych 
z poprawą jakości powietrza w Polsce
poprzez rozwój sieci ciepłowniczych

 Polska posiada jeden z najbardziej rozwiniętych systemów ciepłowniczych w całej Europie. Ciepło sie-
ciowe może być zatem świetną alternatywą zastępującą indywidualne kotłownie. Niestety dotychczasowa 
polityka państwa powodowała, że nie można w pełni wykorzystać wielkiego potencjału, który ta branża 
z całą pewnością posiada. Szczególną dyskryminacją dotknięte są te zakłady ciepłownicze produkujące 
ciepło systemowe z węgla kamiennego.
W załączeniu treść interpelacji posła Łukasza Rzepeckiego w sprawie rozwiązań związanych z poprawą 
jakości powietrza w Polsce poprzez rozwój sieci ciepłowniczych.

5.02.2016

Interpelacja nr 809 w sprawie rozwiązań związanych z poprawą jakości powietrza 
w Polsce poprzez rozwój sieci ciepłowniczych

Zgłaszający: Łukasz Rzepecki (PiS)

Adresat: minister środowiska

Data: 29-01-2015

Treść interpelacji:

Jakość powietrza atmosferycznego w Polsce w wielu miejscach jest bardzo zła. Media 
co chwilę informują o utrzymującym się smogu w miejscowościach o niekorzystnych 
warunkach związanych z ukształtowaniem terenu co uniemożliwiania szybką cyrkulację 
powietrza. Dodatkowo jakość powietrza pogarsza fakt spalania w indywidualnych 
kotłowniach niemalże wszystkiego co posiada jakąkolwiek wartość opałową. Proceder taki 
powoduje uwalnianie nie tylko dużej ilości szkodliwych pyłów, ale także substancji silnie 
rakotwórczych, jak choćby benzo(a)pireny, które są wdychane przez mieszkańców. Problem 
ten dotyczy większości miast i miasteczek w naszym kraju. Wydaje się, że dotychczasowa 
polityka w zakresie wysiłków, których efektem ma być znacząca poprawa jakości powietrza 
nie przyniosła efektów.

Z informacji, które uzyskałem wynika, że Polska posiada jeden z najbardziej rozwiniętych 
systemów ciepłowniczych w całej Europie. Ciepło sieciowe może być zatem świetną 
alternatywą zastępującą indywidualne kotłownie. Niestety dotychczasowa polityka państwa 
powodowała, że nie można w pełni wykorzystać wielkiego potencjału, który ta branża 
z całą pewnością posiada. Szczególną dyskryminacją dotknięte są te zakłady ciepłownicze 
produkujące ciepło systemowe z węgla kamiennego. Jest to tym bardziej dziwne ponieważ 
te przedsiębiorstwa muszą posiadać technologie emisyjne spełniające rygorystyczne 
normy oraz kotły o wysokiej sprawności. Z wiedzy, którą posiadam wynika, że tak 
właśnie jest. Tym bardziej dziwi, że polityka wspierania inwestycji w rozbudowę systemów 
ciepłowniczych jest tak słaba i daleko niewystarczająca. Jednocześnie zauważyć należy, 
że w wielu miastach funkcjonuje więcej niż jeden zakład produkujący ciepło sieciowe. 
Połączenie sieci ciepłowniczych funkcjonujących w ramach jednego miasta przyniosłoby 
skutki w postaci lepszego i wydajniejszego wykorzystania źródła ciepła, w szczególności 
w okresie poza sezonem grzewczym (w t.zw. podstawie) oraz spowodowałoby z całą 
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prawo w energetyce

Interpelacja w sprawie rozwiązań związanych 
z poprawą jakości powietrza w Polsce
poprzez rozwój sieci ciepłowniczych cd.

pewnością ograniczenie ilości niezbędnego paliwa zużywanego w zakładach w chwili 
obecnej, a także lepszego wykorzystania zasobów. Na dzisiaj przedsiębiorstwa budujące 
nowe sieci ciepłownicze, jeżeli nie obejmują likwidacji t.zw. niskiej emisji, nie mogą liczyć na 
jakiekolwiek wsparcie państwa.

W związku z powyższym proszę o odpowiedź na następujące pytania:

1. Czy Ministerstwo pracuje nad programami wsparcia rozwoju sieci ciepłowniczych 
w Polsce, które umożliwiałyby zdecydowanie poważniejsze wsparcie dla inwestycji 
w rozbudowę sieci?

2. Czy Ministerstwo planuje zmianę niektórych kryteriów w programach rozwoju sieci 
ciepłowniczych, tak aby mogły z nich korzystać zakłady, które nie produkują ciepła 
w procesie wysokosprawnej kogeneracji, bądź nie produkują ciepła pochodzącego 
z OZE? Zakładów produkujących ciepło z węgla kamiennego jest na dzisiaj w Polsce 
większość.

3. Czy Ministerstwo planuje wprowadzenie specjalnego programu dotyczącego integracji 
systemów ciepłowniczych w miastach?

4. Czy funkcjonuje w chwili obecnej generalny program rozwoju i wsparcia systemów 
ciepłowniczych w Polsce? Jeżeli nie to czy planowane są prace nad takim programem?

5. Czy Ministerstwo wspiera badania nad nowymi technologiami wykorzystania systemów 
ciepłowniczych w Polsce?
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Opłaty za gospodarcze korzystanie ze środowiska 
a ETS

 W związku z pojawiającymi się pytaniami na temat relacji pomiędzy obowiązkiem wnoszenia opłat za 
gospodarcze korzystanie ze środowiska a systemem handlu uprawnieniami do emisji CO2 w załączeniu 
przekujemy Państwu komentarz prawny w tej sprawie. 

W 2015 roku, ustawą O systemie handlu uprawnieniami do emisji gazów cieplarnianych 
(Dz.U.2015.1223), która weszła w życie w dniu 9.09.2015 r, zmieniono m.in. ustawę Prawo 
ochrony środowiska w zakresie zasad dotyczących opłat za korzystanie ze środowiska – za 
emisję zanieczyszczeń do powietrza.
Zmiany tu omówione wprowadzono art. 115 pkt 1-5 ustawy o systemie handlu uprawnieniami do 
emisji gazów cieplarnianych:

1. w art. 273 ustawy Prawo ochrony środowiska wprowadzono nowy „rodzaj korzystania ze 
środowiska”, za który ponosi się opłatę -
„1a) przydzielone uprawnienia do emisji na zasadach określonych w ustawie z dnia 12 czerwca 
2015 r. o systemie handlu uprawnieniami do emisji gazów cieplarnianych”
Zmiana wprowadza nową opłatę za korzystanie za środowiska – za przydzielone bezpłatnie 
uprawnienia do emisji gazów cieplarnianych. Dalej określono stawkę: za 1 uprawnienie opłata 
wynosi tyle, ile za 1 Mg CO2 (za 2015 – 0,29 zł/Mg).

2. Dalej, w art. 273 ust. 4, ustalono, że nie ponosi się opłaty za wprowadzanie gazów do powietrza 
„w zakresie, w jakim emisja została rozliczona uprawnieniami do emisji” (art.273 ust.4) – co jest 
logiczne: płaci się za uprawnienia przydzielone bezpłatnie, nie płaci się za emisję, na rozliczenie 
której trzeba dokupić uprawnienia na wolnym rynku.

3. W odniesieniu do zasady, ustalenie jest jasne: opłata za przydzielone uprawnienia traktowana 
jest jak opłata za odrębny „rodzaj korzystania ze środowiska” (jak ścieki, czy składowanie 
odpadów). Należy ją zaokrąglić do pełnych złotych, nie ponosi się jej, jeśli wynosi mniej niż 800 
zł (art.289 ustawy Poś). Za rok 2015 - jeśli bezpłatny przydział uprawnień dla instalacji na rok 2015 
nie przekracza 2758 szt opłaty nie wnosi się.

4. Problem jest natomiast z terminem. Zgodnie z przepisami Poś, opłatę za wprowadzanie gazów 
i pyłów wnosimy do 31.03. Zweryfikowane raporty przedstawia się KOBIZE do 30.03. KOBIZE ma 
obowiązek do 31.03 wprowadzić dane do rejestru Unii (art. 35 rozporządzenia Komisji (UE) NR 
389/2013 z dnia 2 maja 2013 r.). Dopiero po tym dniu operator może umorzyć uprawnienia, co 
oznacza, że dopiero po tym dniu je „rozliczył” (art.115 ust.1 pkt b; dodany ust.4 do art. 273 Poś). 
Oznacza to, ze operator nie ma możliwości do 31. marca uznania za „rozliczonej” całej emisji 
CO2.

5. Jak się wydaje – biorąc to pod uwagę w nowym art. 285 a Poś ustalono, że jeśli emisja nie 
została rozliczona uprawnieniami do emisji, to należy za nią wnieść opłatę, przy czym termin 
wniesienia tej opłaty ustalono na 30. kwietnia (z wyjątkiem przypadku szczególnego, gdy 
wielkość emisji ustalana jest przez WIOŚ po kontroli).

Podsumowując, należy:
• wnieść do 31. marca opłatę za przydzielone uprawnienia w wysokości równej iloczynowi: 

Liczba przydzielonych uprawnień * stawka za CO2 (0,29 zł obecnie)
• wnieść do 30.04 opłatę za „nierozliczoną” emisję CO2 – jeśli z jakiegoś powodu nie dokonaliśmy 

do 30.04. umorzenia uprawnień w ilości odpowiadającej emisji z instalacji (art.91.4 ustawy 
SHUE) w rejestrze Unii.

W przekazywanych Marszałkom do 30.03 wykazach należy ująć:
• liczbę przydzielonych uprawnień
• całkowitą emisję CO2.

Do dzisiaj nie ukazało się rozporządzenie o zmianie formularzy, na których należy przekazywać 
dane wykorzystywane do naliczenia opłat. Proponuje się więc np.. wprowadzić dla instalacji dwie 
substancje:
CO2* – liczba uprawnień przydzielonych – z naliczoną opłatą,
CO2 – „nadwyżka” emisji, z opłatą równą 0.
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Propozycje wprowadzenia zmian w sposobie 
rozliczania należności za dostawę paliwa gazowego
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Walne IGCP
Zgromadzenie

Walne ZPC
Zgromadzenie

Szczegółowe informacje
www.igcp.org.pl

Zarząd Izby Gospodarczej Ciepłownictwo Polskie
informuje wszystkich członków Izby,
że zgodnie z wymogami § 18 ust. 1 Statutu IGCP
postanowił zwołać Walne Zgromadzenie
pełnomocnych przedstawicieli członków Izby
w dniach 17-19 maja 2016 r.

Walne Zgromadzenie połączone jest
z Walnym Zgromadzeniem
Związku Pracodawców Ciepłownictwa oraz debatą.

Miejsce obrad:
Hotel Novotel Warszawa Centrum
w Warszawie przy ul. Marszałkowskiej 94/98.

Z uwagi na połączenie ważnych dla wszystkich członków 
Izby wydarzeń liczymy na Państwa liczny udział.

Serdecznie zapraszamy do udziału
w Walnych Zgromadzeniach

Zarząd
Izby Gospodarczej
Ciepłownictwo Polskie

2016
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Ogłoszenie o wynikach aukcji polskich 
uprawnień do emisji EUA z okresu 
rozliczeniowego 2013-2020 

 KOBiZE przekazało komunikat: w dniu 3 
lutego 2016 roku giełda European Energy 
Exchange, w imieniu Polski, przeprowadziła 
w ramach rynku pierwotnego pierwszą w 2016 
roku aukcję uprawnień do emisji (EUA).
Do sprzedaży na aukcji przeznaczonych zo-
stało 3 526 000 EUA. Całkowite zapotrzebo-
wanie na uprawnienia do emisji, zgłoszone 
przez uczestników aukcji, wyniosło 7 232 000 
EUA. Popyt na uprawnienia EUA był ponad 
2-krotnie większy niż liczba EUA oferowana do 
sprzedaży w ramach aukcji. W aukcji uczestni-
czyło 26 podmiotów, a cena rozliczeniowa wy-
niosła 5.70 euro/EUA. Przychód ze sprzedaży 
uprawnień EUA wyniósł 20 098 200 euro.
 W sumie w 2016 r. za pośrednictwem Giełdy 
EEX Polska sprzeda 40 549 500 uprawnień 
EUA oraz 120 000 uprawnień EUAA.

Miarodajny czynnik rozwoju 
konkurencyjnego rynku gazu
to liczba zmian sprzedawcy

 Prezes URE, z uwagi na postępującą libera-
lizację rynku gazu, cyklicznie przeprowadza 
ocenę rzeczywistego korzystania z prawa 
wyboru sprzedawcy wśród odbiorców upraw-
nionych. Liczba zmian sprzedawcy gazu jest 
bowiem prostym i wiarygodnym miernikiem 
rozwoju konkurencyjnego rynku gazu.
Zgodnie z obowiązującą zasadą TPA (Third 
Party Access), uregulowaną w art. 4 ust. 2 
ustawy - Prawo energetyczne, odbiorcy koń-
cowi mogą indywidualnie korzystać z sieci 
lokalnego dostawcy w celu dostarczenia gazu 
lub energii kupionej u dowolnego sprzedaw-
cy. Na swobodę wyboru sprzedawcy wpły-
wa m.in.: stopień świadomości klientów i ich 
motywacja do zmiany sprzedawcy, a także 
łatwość dokonania zmiany czy ilość konkuren-
cyjnych ofert dostępnych na rynku.
Analiza danych zebranych na podstawie ankiet 
kwartalnych wypełnionych przez operatorów 
systemów przesyłowych (OGP GAZ-SYSTEM 
S.A.) oraz przez Polską Spółkę Gazownictwa 
Sp. z o.o. wskazuje na kontynuację wzrostu 
zmiany sprzedawcy w segmencie odbiorców 
z grup taryfowych W1-4, czyli głównie wśród 
gospodarstw domowych. Powodem wspo-
mnianego wzrostu mogą być m.in. kampanie 
edukacyjne skierowane do tej grupy odbior-
ców, jak również stopniowe wchodzenie na 
rynek nowych sprzedawców, co skutkuje 
zwiększeniem konkurencji i uatrakcyjnieniem 
oferty dla odbiorców. Wśród innych czynników 
sprzyjających podejmowaniu decyzji o zmia-
nie sprzedawcy wymienia się, dystrybuowany 
przez sprzedawców w II połowie 2014 r., „Zbiór 

Praw Konsumenta Paliw Gazowych” - doku-
ment opracowany przez URE we współpracy 
z UOKiK w celu zwiększenia świadomości 
konsumentów w zakresie przysługujących im 
praw, w tym również prawa do swobodnego 
wyboru sprzedawcy. Wzrost zainteresowania 
konsumentów w tematyce zmiany sprzedaw-
cy na rynku gazu jest stale odnotowywany 
w liczbie zapytań telefonicznych kierowanych 
do Punktu Informacyjnego dla Odbiorców 
Energii i Paliw Gazowych, którego celem jest 
informowanie konsumentów o przysługują-
cych im prawach na rynkach energii, a także 
o ich obowiązkach względem przedsiębiorstw 
energetycznych.
W 2011 r. zarejestrowano jedynie kilka przy-
padków zmiany sprzedawcy, w kolejnych zaś 
latach ich liczba zwiększyła się do 210 w 2012 
r., do 429 w 2013 r. oraz do 7 007 w 2014 r. 
Natomiast od początku prowadzenia monito-
ringu do końca IV kw. 2015 r. odnotowano 30 
749 zmian sprzedawcy gazu.
Istotnym czynnikiem wspierającym wzrost 
liczby zmian sprzedawcy na rynku gazu jest 
posiadanie przez OSD możliwie największej 
liczby podpisanych umów o świadczenie 
usług dystrybucji paliwa gazowego (Umów 
Ramowych). Umowy Ramowe, zawierane po-
między Operatorem a Sprzedawcą, warunkują 
prowadzenie przez sprzedawcę paliwa gazo-
wego działalności na terenie danego OSD. 
Umowa ta określa warunki funkcjonowania 
sprzedawcy na terenie operatora oraz jego 
współpracy z tym operatorem. Z końcem IV 
kw. 2015 r. 116 sprzedawców miało zawarte 
ważne umowy z OSP, w tym 67 posiadało rów-
nież umowy z OSD.
Źródło: URE

Obowiązek przekazania danych 
o produkcji i sprzedaży energii 
elektrycznej z wysokosprawnej 
kogeneracji za 2015 rok

 Prezes URE wezwał przedsiębiorstwa ener-
getyczne prowadzące działalność gospo-
darczą polegającą na wytwarzaniu energii 
elektrycznej w wysokosprawnej kogeneracji 
do złożenia w terminie do 29 lutego 2016 r. 
informacji o produkcji i sprzedaży energii elek-
trycznej za 2015 rok.
Zebrane informacje posłużą do obliczenia 
średnich cen sprzedaży energii elektrycznej 
wytworzonej w wysokosprawnej kogeneracji 
oraz do ustalenia jednostkowych opłat za-
stępczych oznaczonych symbolami Ozg, Ozk 
i Ozm obowiązujących w 2017 roku.
Źródło: URE
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Zbiór dobrych praktyk 
w zakresie współpracy sektorów 
telekomunikacyjnego oraz 
energetycznego

 Dokument jest wynikiem prac zespołu po-
wołanego na podstawie Porozumienia z 14 
października 2013 r. pomiędzy Prezesem URE 
oraz Prezesem UKE w sprawie współpracy na 
rzecz rozpoznania barier w obszarze rynku 
telekomunikacyjnego i rynku energetycznego 
oraz wskazania niezbędnych działań do ich 
usunięcia.
Zbiór przedstawia główne założenia i wytyczne 
do realizacji wspólnych inwestycji sektora ener-
getycznego i telekomunikacyjnego, które mają 
na celu ułatwienie współpracy, w tym przyspie-
szenie realizacji wspólnych inwestycji.
Działania te umożliwią wypracowanie podob-
nych zasad w zakresie wzajemnego wykorzy-
stania już istniejącej infrastruktury. 
Nadrzędnym celem porozumienia zawartego 
pomiędzy URE i UKEbyło spełnienie postula-
tów zawartych w Europejskiej Agendzie Cy-
frowej oraz w Dyrektywach Parlamentu Euro-
pejskiego, tj. rozpoznanie barier na rynkach 
telekomunikacyjnym i energetycznym, a na-
stępnie podjęcie działań zmierzających do 
ich usunięcia. Porozumienie będzie stanowiło 
platformę współpracy w czterech obszarach:
1. polityki regulacyjnej,
2. zagadnień szczegółowych i technicznych 

regulacji międzysektorowych,
3. legislacji,
4. współpracy zewnętrznej.
Ze Zbiorem dobrych praktyk w zakresie współ-
pracy sektorów telekomunikacyjnego oraz 
energetycznego można się zapoznać na stro-
nach URE i UKE.

Średnie kwartalne ceny zakupu gazu 
ziemnego z zagranicy

 URE informuje: W IV kwartale 2015 r. średnia 
cena gazu importowanego do Polski z państw 
członkowskich Unii Europejskiej lub z państw 
członkowskich Europejskiego Porozumienia 
o Wolnym Handlu (EFTA) wyniosła 87,11 zł/
MWh.W III kwartale 2015 r. cena ta wynosiła 
92,41 zł/MWh.
Szczegóły dotyczące średnich kwartalnych 
cen zakupu gazu ziemnego z zagranicy znaj-
dują się w Informacji Prezesa Urzędu Regula-
cji Energetyki nr 6/2016.
Źródło: URE

Zarząd NFOŚiGW

 Rada Nadzorcza NFOŚiGW, w drodze ot-
wartego i konkurencyjnego naboru, wyłoniła 
dwóch nowych członków Zarządu Narodowe-
go Funduszu. Minister Środowiska prof. Jan 

Szyszko z dniem 8 lutego 2016 r. r. powołał na 
te stanowiska: Romana Wójcika i Jacka Spyrkę.
Zarząd NFOŚiGW tworzą:
• Kazimierz Kujda – Prezes Zarządu
• Artur Michalski – Zastępca Prezesa Zarzą-

du
• Krystian Szczepański – Zastępca Prezesa 

Zarządu
• Roman Wójcik – Zastępca Prezesa Zarządu
• Jacek Spyrka – Zastępca Prezesa Zarządu

Pakiet bezpieczeństwa energetycznego 
ogłoszony w Brukseli

 16 lutego 2016r. Komisja Europejska przed-
stawiła pakiet bezpieczeństwa energetyczne-
go. Pakiet składa się z następujących propo-
zycji: 

• Przegląd rozporządzenia w sprawie bez-
pieczeństwa dostaw gazu, które ma na 
celu poprawę odporności UE na dostawę 
zakłóceń

Komisja proponuje przejście od modelu kra-
jowego do regionalnego przy projektowaniu 
środków ochrony bezpieczeństwa dostaw. 
Komisja proponuje wprowadzenie zasady so-
lidarności między państwami członkowskimi, 
tak aby zapewnić ciągłość dostaw dla go-
spodarstw domowych i istotnych usług spo-
łecznych w rodzaju opieki zdrowotnej, nawet 
w obliczu poważnego kryzysu utrudniającego 
dostawy.

• Przegląd umów międzyrządowych 
(IGA). Decyzja ta zwiększy przejrzystość 
i zapewni, że umowy międzyrządowe 
w dziedzinie energii są zgodne z obowią-
zującym prawem i politykami UE

Komisja zaproponowała wprowadzenie obo-
wiązkowego sprawdzianu ex ante zgodności 
takich umów przez Komisję. 
W trakcie takiej oceny Komisja mogłaby 
w szczególności sprawdzać zgodność umów 
z zasadami konkurencji i przepisami w za-
kresie wewnętrznego rynku energii przed 
zakończeniem negocjacji, podpisaniem 
i przypieczętowaniem tych umów. Państwa 
członkowskie byłyby wówczas zobowiąza-
ne do uwzględnienia w całości opinii Komisji 
przed zawarciem każdej umowy.

• Strategia dotycząca skroplonego gazu 
ziemnego (LNG) i magazynowania gazu, 
która gwarantuje, że UE może w pełni 
wykorzystać potencjał dywersyfikacji, 
oferowane przez LNG

Komisja proponuje strategię dotyczącą skro-
plonego gazu ziemnego (LNG), która poprawi 
dostęp państw członkowskich do LNG jako 
alternatywnego źródła paliwa. 
Główne elementy strategii polegają na budo-



28 NC 2/2016 (281)

wie strategicznej infrastruktury w celu wpro-
wadzenia wewnętrznego rynku energii oraz 
wskazanie projektów, które pozwolą znieść 
uzależnienie państw UE od jednego źródła 
dostaw.

• Strategia ciepłownictwa i chłodnictwa, 
która ma na celu określenie potencjału 
oszczędności energii cieplnej i chłodze-
nia budynków i przemysłu

Ogrzewanie i chłodzenie budynków i przemy-
słu pochłaniają połowę całej unijnej energii.
Opierają się przy tym w 75 proc. na paliwach 
kopalnych. Projekt strategii grzewczej i chłod-
niczej koncentruje się na usuwaniu przeszkód 
na drodze do niskoemisyjności budynków 
i przemysłu. Uwypukla on przy tym znaczący 
wpływ efektywności energetycznej i korzysta-
nia ze źródeł odnawialnych na bezpieczeń-
stwo energetyczne. Bardziej długofalowe, 
strategiczne podejście do całego sektora ma 
istotne znaczenie, jeśli UE ma rzeczywiście 
zwiększyć swoją niezależność od dostawców 
zagranicznych.

Komisja Europejska ogłosiła strategię 
dla ciepłownictwa i chłodnictwa 
w Europie

 Na ogrzewanie i chłodzenie zużywa się po-
łowę energii w UE, a duża jej część jest mar-
nowana. Priorytetem dla Unii Energetycznej 
jest opracowanie strategii na rzecz bardziej 
efektywnego i zrównoważonego ogrzewa-
nia i chłodzenia. Powinna ona pomóc obni-
żyć import i uzależnienie od energii, obniżyć 
koszty dla gospodarstw domowych i przed-
siębiorstw, oraz osiągnąć cel UE dotyczący 
ograniczenia emisji gazów cieplarnianych 
i wypełnić jej zobowiązanie wynikające z po-
rozumienia klimatycznego osiągniętego na 
konferencji klimatycznej COP21 w Paryżu.

Plan na rzecz odpowiedzialnego 
rozwoju

 16.02 Rada Ministrów podjęła uchwałę 
w sprawie przyjęcia „Planu na rzecz odpowie-
dzialnego rozwoju”, przedłożoną przez mini-
stra rozwoju. Program zawiera kierunki działań 
państwa, które zapewnią polskiej gospodarce 
stabilny rozwój.
Najważniejsze elementy programu:
Polska wymaga nowego modelu rozwoju go-
spodarczego, ponieważ nasza gospodarka 
znajduje się w pięciu pułapkach rozwojowych:
• średniego dochodu;
• przeciętnego produktu;
• braku równowagi;
• demograficznej;
• słabości instytucjonalnej.
Dodatkowo dotychczas administracja i resorty 

nie komunikowały się i nie współpracowały ze 
sobą – co rodziło kolejne niebezpieczeństwa 
i ograniczało możliwy rozwój.
Dokument „Planu na rzecz odpowiedzialnego 
rozwoju”, zakłada nowe podejście do polityki 
gospodarczej, które doprowadzi do konkuren-
cyjnej i zrównoważonej gospodarki. 
Program opiera się na pięciu filarach:
• reindustrializacji, rozwoju innowacyjnych 

firm;
• kapitału dla rozwoju;
• ekspansji zagranicznej;
• zrównoważonego rozwoju społecznego;
• i regionalnego.
Reindustrializacja powinna być kluczowym 
punktem gospodarki.
Główne przedsięwzięcia realizowane przez 
ministra rozwoju we współpracy z ministrami 
w ramach Planu to:
• stworzenie systemu inteligentnych zamó-

wień publicznych (m.in. odejście od kryte-
rium najniższej ceny, uwzględnianie kosztów 
eksploatacji, ułatwienia dla małych i śred-
nich firm, promocja stabilnych miejsc pracy, 
preferowanie rzetelnych dostawców);

• wdrożenie programu Start in Poland, które-
go celem będzie stworzenie warunków do 
rozwoju polskich start-upów;

• integracja istniejących instytucji wspierania 
rozwoju i stworzenie na ich bazie Polskie-
go Funduszu Rozwoju SA (te instytucje to 
Korporacja Ubezpieczeń Kredytów Ekspor-
towych SA, Bank Gospodarstwa Krajowe-
go, Polska Agencja Informacji i Inwestycji 
Zagranicznych SA, Agencja Rozwoju Prze-
mysłu SA, Polskie Inwestycje Rozwojowe 
SA, Polska Agencja Rozwoju Przedsiębior-
czości); integracja instytucji wspierania roz-
woju posłuży inicjowaniu lub finansowaniu 
(kapitałowemu i dłużnemu) projektów in-
westycyjnych oraz wspieraniu w szczegól-
ności: małych i średnich przedsiębiorstw, 
eksportu, inwestycji innowacyjnych i infra-
strukturalnych oraz promocji;

• utworzenie w strukturach Polskiego Fun-
duszu Rozwoju pionu wspierania eksportu 
i systemu współpracy z samorządami tery-
torialnymi oraz innymi partnerami społecz-
nymi w zakresie promocji eksportu;

• reforma polskiej dyplomacji ekonomicz-
nej oraz wspólne prace ministrów rozwoju 
i spraw zagranicznych na rzecz poprawie-
nia sprawności działania Wydziałów Pro-
mocji Handlu i Inwestycji oraz Wydziałów 
Ekonomiczno-Handlowych placówek dy-
plomatycznych;

• ľprzygotowanie przez ministra rozwoju pro-
gramów rozwojowych we współpracy z in-
nymi ministrami, Polskim Funduszem Roz-
woju i partnerami prywatnymi;

• zwiększenie możliwości pozyskiwania – 
w szczególności za pośrednictwem Pol-
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skiego Funduszu Rozwoju – kapitału na in-
westycje, oferowanego na preferencyjnych 
warunkach przez międzynarodowe instytu-
cje finansowe, takie jak np. Bank Światowy, 
Europejski Bank Inwestycyjny, Europejski 
Bank Odbudowy i Rozwoju, Azjatycki Bank 
Inwestycji Infrastrukturalnych;

• prowadzenie aktywnej polityki (w ramach 
pozyskiwania bezpośrednich inwestycji za-
granicznych) zabiegania o projekty umoż-
liwiające bezpośredni transfer do Polski 
unikalnych technologii i kompetencji oraz 
takich, które charakteryzować będzie wy-
soki współczynnik wydatków z obszaru ba-
dania i rozwój, a także duża skłonność do 
współpracy z polskimi uczelniami w celach 
badawczo-wdrożeniowych;

• przygotowanie przez ministra rozwoju, 
we współpracy z innymi ministrami, kom-
pleksowych rozwiązań ułatwiających 
prowadzenie działalności gospodarczej, 
w szczególności przez mikro, małe i śred-
nie przedsiębiorstwa;

• wspieranie oszczędności długotermino-
wych i budowanie kultury oszczędzania;

• popularyzacja i wspieranie idei akcjonariatu 
pracowniczego;

• przygotowanie i wdrożenie „Planu działań 
na rzecz zwiększenia efektywności i przy-
spieszenia realizacji programów opera-
cyjnych w ramach Umowy Partnerstwa 
2014-2020”, którego efektem będzie przy-
spieszony impuls inwestycyjny (nastąpi 
znacząca redukcja obciążeń formalno-
-proceduralnych stanowiących bariery 
w sprawnym wykorzystywaniu środków 
europejskich; w programach operacyjnych 
na lata 2014-2020 istotnie zostanie zwięk-
szony udział instrumentów o charakterze 
zwrotnym);

• aktywne włączenie ministra rozwoju w pra-
ce nad dokumentem programowym „Pakt 
dla obszarów wiejskich” oraz współdziała-
nie z ministrem rolnictwa i rozwoju wsi na 
rzecz szeroko rozumianego rozwoju obsza-
rów wiejskich;

• przygotowanie przez ministrów rozwoju 
i edukacji narodowej reformy szkolnictwa 
zawodowego, działanie na rzecz włączania 
przedstawicieli przemysłu w przygotowanie 
planu nauczania, a także poprawienia po-
ziomu nauczania przedsiębiorczości i eko-
nomii w szkołach.

Źródło: www.premier.gov.pl

Zasady sporządzania rocznego 
sprawozdania o udzielonych 
zamówieniach publicznych

 Na stronie Urzędu Zamówień Publicznych 
w Repozytorium Wiedzy w zakładce Inter-
pretacja przepisów/Opinie dotyczące ustawy 

PZP/Roczne sprawozdanie o udzielonych za-
mówieniach publicznych zamieszczone zosta-
ły Zasady sporządzania rocznego sprawozda-
nia o udzielonych zamówieniach publicznych 
oraz Wyjaśnienia do pytań dotyczących za-
sad sporządzania rocznego sprawozdania 
o udzielonych zamówieniach.
Źródło: UZP

Ogłoszenie o wynikach aukcji polskich 
uprawnień do emisji EUA oraz EUAA 
z okresu rozliczeniowego 2013-2020

 Aukcje polskich uprawnień do emisji
W dniu 17 lutego 2016 roku giełda European 
Energy Exchange, w imieniu Polski, przepro-
wadziła w ramach rynku pierwotnego jedyną 
przewidzianą w 2016 roku aukcję uprawnień 
lotniczych (EUAA).

 Aukcja uprawnień lotniczych (EUAA)
Do sprzedaży na aukcji przeznaczonych zo-
stało 120 000 EUAA. Całkowite zapotrzebowa-
nie na uprawnienia lotnicze, zgłoszone przez 
uczestników aukcji, wyniosło 1 663 000 EUAA. 
Popyt na uprawnienia EUAA był prawie 14 - 
krotnie większy niż liczba EUAA oferowana do 
sprzedaży w ramach aukcji. W aukcji uczest-
niczyło 12 firm, a cena rozliczeniowa wynio-
sła 4.80 Euro/EUAA. Przychód ze sprzedaży 
uprawnień EUAA wyniósł 576 000 Euro.
W sumie w 2016 r. za pośrednictwem Giełdy 
EEX Polska sprzeda 40 549 500 uprawnień 
EUA oraz 120 000 uprawnień EUAA.
Źródło: KOBiZE

Raport z rynku CO2 styczeń 2016

 KOBiZE przedstawiło kolejny numer „Rapor-
tu z rynku CO2 – styczeń 2016”, w którym pre-
zentowane są informacje dotyczące uwarun-
kowań rynkowych mających wpływ na system 
EU ETS. W bieżącym wydaniu znajdą Państwo 
m.in. informacje na temat kształtowania się 
cen jednostek EUA/EUAA/CER w styczniu, 
wybrane, zbiorcze dane z rynku pierwotnego 
i wtórnego dotyczące jednostek CER, ERU, 
styczniowe prognozy cen uprawnień EUA 
w latach 2016-2020 oraz najważniejsze infor-
macje z innych systemów ETS.

Projekty środowiskowe, które mają być 
finansowane z NFOSiGW

 PAP (19.02): Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej informuje, 
że w roku bieżącym na projekty środowiskowe 
przeznaczył ok. 4 mld zł. Nowe szefostwo za-
powiada także zmianę polityki dofinansowy-
wania projektów. Plan na 2016 rok jest mniej-
szy w stosunku do 2015 roku o blisko 2 mld zł.
Mniejsze finansowanie w tym roku, wg kie-

aktualności



30 NC 2/2016 (281)

rownictwa Funduszu, spowodowane jest m.in. 
dużym opóźnieniem we wdrażaniu projektów 
finansowanych z Programu Infrastruktura 
i Środowisko (POIiŚ) na lata 2014-2020. W po-
przednich latach była intensywna wypłata 
z pieniędzy w ramach POIiŚ (2007-2013). Te-
raz jesteśmy w trzecim roku nowego okresu 
budżetowego i w zasadzie nie ma żadnych 
wypłat, są pierwsze konkursy. Jest duże opóź-
nienie we wdrażaniu projektów z tego projek-
tu.
Prezes Funduszu zapowiedział również zmia-
nę polityki NFOŚiGW w finansowaniu pro-
jektów. Miałaby ona polegać na zwiększeniu 
udziału przyznawanych pożyczek, a nie dota-
cji. NFOŚiGW przekonuje, że gdyby fundusz 
zamiast zobowiązać się umowami do wypła-
cania dopłat do oprocentowania kredytów 
bankowych i dopłat do ceny wykupu obligacji, 
wypłacił w latach 2009-2015 beneficjentom 
pożyczki z własnych środków w kwocie blisko 
1,5 mld zł, tj. równej wypłaconym dotychczas 
przez banki kredytom i wyemitowanym obli-
gacjom, to nie byłby zobowiązany do wypłaty 
dopłat w kwocie 286 mln zł. Dodatkowo uzy-
skałby wpływy z odsetek od udzielonych po-
życzek w kwocie ok. 303 mln zł. 
Wg Prezesa Funduszu – miękkie finansowanie 
też dotacyjne będzie stosowane wobec tych 
podmiotów, które tego potrzebują. Jest wiele 
samorządów, które są w bardzo trudnej sytua-
cji i te samorządy będą mogły liczyć na mięk-
kie finansowanie. Prezes ocenił, że NFOŚiGW 
niepotrzebnie przyznawał dotacje dużym 
firmom, które mają duże przychody i zyski. 
Jako przykład podał m.in. francuski EDF, który 
dostał dotacje na ponad 60 mln zł, przy przy-
chodach za 2014 r. na poziomie 74 mld euro 
i zysku netto na poziomie ok. 4 mld euro. 
„Niewykluczone, że w programie operacyjnym 
mogą być takie priorytety, które będą upraw-
niały do korzystania z pieniędzy dotacyjnych 
unijnych również te podmioty typu EDF. EDF, 
Veolia albo Dalkia ze środków publicznych 
NFOŚiGW, które są środkami państwowymi, 
nie będą dotowane, co do tego nie ma żadnych 
wątpliwości” – stwierdził prezes NFOŚiGW. 

23.02.2016 Rada Ministrów przyjęła 
projekt ustawy o efektywności 
energetycznej, przedłożony przez 
ministra energii

 Ustawa o efektywności energetycznej za-
pewnia pełne wdrożenie dyrektywy 2012/27/
UE, zobowiązującej państwa członkowskie 
Unii Europejskiej do osiągnięcia – do końca 
2020 r. – określonego poziomu oszczędności 
energii.Nowa ustawa zastąpi obecnie obowią-
zującą.
 Proponowane regulacje powinny spowo-

dować oszczędne i efektywne korzystanie 

z energii oraz znacząco zwiększyć liczbę in-
westycji energooszczędnych.
• zwiększenie oszczędności energii przez 

odbiorców końcowych,
• mniejsze zużycie energii przez urządzenia
• zmniejszenie strat w przesyle i dystrybucji 

energii elektrycznej, ciepła i gazu.
 Oczekiwane jest zmniejszenie emisji gazów 

cieplarnianych i innych szkodliwych substan-
cji do atmosfery.
 W projekcie ustawyokreślono zasady opra-

cowania krajowego planu działań dotyczącego 
efektywności energetycznej i przeprowadza-
nia audytu energetycznego przedsiębiorstwa, 
a także zadania jednostek sektora publicz-
nego w zakresie efektywności energetycznej 
oraz sposób realizacji obowiązku uzyskania 
oszczędności energii.
 Zgodnie z projektem ustawy, krajowy plan 

działań dotyczący efektywności energetycz-
nej minister energii będzie opracowywał co 3 
lata. Ma on zawierać w szczególności:
opis planowanych programów zawierających 
działania na rzecz poprawy efektywności 
energetycznej w poszczególnych sektorach 
gospodarki;
• określenie krajowego celu w zakresie efek-

tywności energetycznej;
• informacje o osiągniętej oszczędności 

energii, głównie w przesyłaniulub dystrybu-
cji, dostarczaniu oraz końcowym zużyciu 
energii;

• strategię wspierania inwestycji w renowację 
budynków zawierającą:
• wyniki dokonanego przeglądu budyn-

ków znajdujących się w Polsce,
• określenie sposobów ich przebudowy 

lub remontu,
• dane szacunkowe o możliwej do uzyska-

nia oszczędności energiiw wyniku ich 
modernizacji. 

 Po raz pierwszy Krajowy plan działań do-
tyczący efektywności energetycznej minister 
energii będzie musiał przekazać Komisji Euro-
pejskiej do 30 kwietnia 2017 r.
 W nowych przepisach doprecyzowano 

zasady stosowania przez jednostki sektora 
publicznego środków poprawy efektywności 
energetycznej.
• Konsekwencją tego było dodanie do wyka-

zu środków poprawy efektywności energe-
tycznej nowego środka, jakim jest „wdraża-
nie systemu zarządzania środowiskowego”.

• Wprowadzono też regulację, zgodnie z któ-
rą jednostka sektora publicznego może re-
alizować i finansować przedsięwzięcia na 
podstawie umowy o poprawę efektywności 
energetycznej.

 Na organy władzy publicznej, obejmują-
ce swoim działaniem całą Polskę, nałożono 
obowiązek nabywania efektywnych energe-
tycznie produktów lub zlecania wykonania 
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usług, a także nabywania lub wynajmowania 
efektywnie energetycznych budynków lub ich 
części.
• Organy władzy publicznej zobowiązano 

również do wypełniania zaleceń dotyczą-
cych efektywności energetycznej w bu-
dynkach modernizowanych i przebudowy-
wanych, należących do Skarbu Państwa, 
a także do realizowania innych środków 
poprawy efektywności energetycznej w za-
kresie charakterystyki energetycznej bu-
dynków.

 Ustawa zawiera system świadectw efektyw-
ności energetycznej (tzw. białe certyfikaty), 
który obowiązuje w Polsce od 2013 r.
• system świadectw umożliwi wykorzystanie 

istniejącego potencjału oszczędności ener-
gii i zapewni osiągnięcie poziomu oszczęd-
ności energii finalnej w stopniu wymaga-
nym przez dyrektywę 2012/27/UE. 

• W projekcie ustawy przewidziano stopnio-
we odchodzenie od uiszczania opłaty za-
stępczej za możliwość nie podejmowania 
działań inwestycyjnych na rzecz zwiększa-
nia efektywności energetycznej.
• W 2016 r. opłata będzie mogła obejmo-

wać jeszcze 30 proc. zakresu nałożone-
go obowiązku, w 2017 r. będzie można 
uiścić opłatęw wysokości 20 proc., 
a w 2018 r. jedynie 10 proc. 

• Zrezygnowano z obowiązku przeprowa-
dzania przetargu, na podstawie którego 
prezes URE dokonywał wyboru przed-
sięwzięć służących poprawie efektyw-
ności energetycznej. Rozwiązanie to 
znacznie przyspieszy wydawanie takich 
świadectw. 

• Świadectwa efektywności energetycz-
nej nie będą już wydawanena przedsię-
wzięcia, których realizację zakończono.

 Projekt zawiera rozdział „Zasady przepro-
wadzania audytu energetycznego przedsię-
biorstwa”.
• Do zlecenia lub przeprowadzenia audytu 

energetycznego – co 4 lata – będzie zobo-
wiązany przedsiębiorca, określony w usta-
wie o swobodzie działalności gospodar-
czej, z wyjątkiem mikro, małego i średniego 
przedsiębiorcy.

• Z tego obowiązku zostanie zwolniony 
przedsiębiorca posiadający system zarzą-
dzania energią (określony we właściwych 
normach) lub mający system zarządzania 
środowiskowego – jeżeli w ramach tych 
systemów przeprowadzono audyt energe-
tyczny przedsiębiorstwa.

• Audyt będzie przeprowadzał podmiot nie-
zależny od audytowanego przedsiębiorcy, 
mający odpowiednią wiedzę i doświadcze-
nie zawodowew tej dziedzinie.

 W projekcie ustawy przewidziano zestaw 
kar pieniężnych za nieprzestrzeganie

jej przepisów, które będą wymierzane przez 
prezesa URE w drodze decyzji administracyj-
nej.
• Wymieniono czyny podlegające karze, np. 

za nieuiszczenie opłaty zastępczej, za nie-
przeprowadzenie audytu energetycznego 
przedsiębiorstwa.

• Wskazano sytuacje, kiedy prezes URE bę-
dzie mógł odstąpić od wymierzenia kary.

Nowa ustawa ma wejść w życie po 30 dniach 
od daty jej ogłoszenia w Dzienniku Ustaw.
Źródło: www.premier.gov.pl; ME 

Zapowiedzi ME odnośnie nowego 
projektu ustawy zmieniającej
ustawę o OZE

 Ministerstwo Energii opublikowało komuni-
kat, w którym wymienia najważniejsze zmiany, 
jakie wprowadzi nowy projekt nowelizacji usta-
wy o OZE. Ma on regulować przede wszystkim 
kwestie związane z przesunięciem wejścia 
w życie postanowień rozdziału 4 – będą one 
obowiązywać od 1.07.2016. 
Najważniejsze zmiany: 
• Resort zapowiada wyraźne rozróżnienie 

obywateli tworzących instalacje głównie na 
własne potrzeby oraz tych, którzy tworzą je 
z myślą o działalności gospodarczej. Pierw-
sza grupa będzie mogła liczyć na zwrot 
części kosztów poniesionych w związku 
z instalacją OZE. ME wciąż prowadzi ana-
lizy dotyczące wprowadzenia odpowied-
niego mechanizmu rekompensat. Wiado-
mo jednak, że nie będzie on funkcjonował 
w oparciu o wpływy pieniężne za dostar-
czenie energii. 

• ME rozważa wprowadzenie rozwiązania 
wzorowanego na zagranicznych mecha-
nizmach FIT dla niepowiązanych przed-
siębiorców eksploatujących indywidualne 
małe i mikro instalacje. Polegałoby ono na 
wprowadzeniu stałej stawki zakupu ener-
gii wyprodukowanej w instalacjach OZE. 
Resort zaznacza jednak, że jeśli taka cena 
przekroczyłaby średnią cenę rynkową, by-
łaby to pomoc publiczna. 

• Mechanizmy wsparcia dla nowych instalacji 
zostaną skierowane głównie do podmiotów, 
które będą instalować OZE o największym 
wkładzie w rozwój polskiej gospodarki ro-
zumiany jako miejsca pracy i wytworzona 
wartość dodana. Ma to zapobiec upadło-
ści biogazowni rolniczych oraz stanowić 
wsparcie dla ich rozwoju. 

• Prace prowadzone w ME są również ob-
liczone na promocję gminnych mikro-
klastrów energetycznych, które poprzez 
połączenie działań z kilku obszarów gospo-
darki, mogą zapewnić lokalną samowystar-
czalność energetyczną. 

• Uproszczenie procedur sprawozdawczych. 
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Ma ono dotyczyć małych wytwórców w sy-
tuacji, gdy możliwe jest wykorzystanie 
zdalnie odczytywanych urządzeń. Z tego 
powodu nowelizacja ustawy o OZE ma 
być zsynchronizowana z projektem ustawy 
o zmianie ustawy – Prawo energetyczne 
oraz ustawy o zasadach pokrywania kosz-
tów powstałych u wytwórców w związku 
z przedterminowym rozwiązaniem umów 
długoterminowych sprzedaży mocy i ener-
gii elektrycznej czyli tzw. ustawą licznikową.

Źródło: ME

Stosowanie jednoskładnikowych cen 
lub stawek opłat w rozliczeniu za 
dostawę ciepła

 W związku z sygnałami spółdzielni miesz-
kaniowych dotyczącymi wysokich – zdaniem 
odbiorców ciepła – obciążeń wynikających 
z opłat stałych, Prezes Urzędu Regulacji Ener-
getyki wskazuje na możliwość urealnienia 
ponoszonych opłat do faktycznie pobieranej 
ilości ciepła.
Regulator przypomina, że przedsiębiorstwo 
energetyczne na wniosek odbiorcy, określa 
w zawartej z nim umowie średnią cenę ciepła 
lub stawkę opłaty przesyłowej - zgodnie z § 
24 ust. 1 rozporządzenia Ministra Gospodarki 
z dnia 17 września 2010 r. w sprawie szczegó-
łowych zasad kształtowania i kalkulacji taryf 
oraz rozliczeń z tytułu zaopatrzenia w ciepło 
(Dz. U. z 2010 r. Nr 194, poz. 1291).
Szczegóły znajdują się w Informacji Prezesa 
Urzędu Regulacji Energetyki nr 7/2016.
Źródło: URE

Sposób określania ilości energii 
pierwotnej na potrzeby uzyskania 
i przedstawienia do umorzenia 
świadectw efektywności energetycznej 
za 2015 r.

 Ze względu na zbliżający się 31 marca 
2016 r. czyli termin realizacji za 2015 rok obo-
wiązku wynikającego z przepisów ustawy 
o efektywności energetycznej, Prezes URE 
przedstawił informację dotyczącą sposobu 
określania przez przedsiębiorstwa energe-
tyczne ilości energii pierwotnej na potrzeby 
uzyskania i przedstawienia do umorzenia 
świadectw efektywności energetycznej lub 
uiszczenia opłaty zastępczej.
Świadectwo efektywności energetycznej 
umorzone do 31 marca danego roku kalen-
darzowego jest uwzględniane przy rozliczeniu 
wykonania obowiązku określonego w art. 12 
ust. 1 ww. ustawy w poprzednim roku kalen-
darzowym – zgodnie z art. 27 ust. 3 ustawy 
o efektywności energetycznej (Dz. U. z 2015 r. 
poz. 2167 z późn. zm.).
W celu wykonania ww. obowiązku za 2015 r. 

podmiot zobowiązany powinien złożyć 
wniosek o umorzenie świadectw efektyw-
ności energetycznej z odpowiednim wy-
przedzeniem, aby umożliwić Prezesowi URE 
wydanie decyzji administracyjnej w przedmio-
cie umorzenia tych świadectw w terminie do 
31 marca 2016 r.
Źródło: URE

Ustawa z dnia 11 lutego 2016 
r. o zmianie ustawy o działach 
administracji rządowej oraz niektórych 
innych ustaw

 25 lutego 2016 r. Prezydent RP podpisał 
ustawę, na mocy której od 1 kwietnia br. pod 
nadzór ministra energii trafią spółki energe-
tyczne, a od 1 lipca br. – spółki paliwowe. 
Informacja w sprawie ustawy z dnia 11 lutego 
2016 r. o zmianie ustawy o działach administra-
cji rządowej oraz niektórych innych ustaw.
Celem ustawy 11 lutego 2016 r. o zmianie 
ustawy o działach administracji rządowej oraz 
niektórych innych ustaw jest dokonanie zmian 
dostosowawczych w szeregu ustaw, wynika-
jących z utworzenia nowego działu admini-
stracji rządowej energia i powierzenia zadań 
i kompetencji związanych z energetyką i su-
rowcami energetycznymi – przypisywanych 
dotychczas ministrowi właściwemu do spraw 
gospodarki – ministrowi właściwemu do spraw 
energii.
Mocą ustawy z dnia 19 listopada 2015 r. o zmia-
nie ustawy o działach administracji rządowej 
oraz niektórych innych ustaw (Dz. U. poz. 1960, 
zwana dalej nowelizacją ustawy o działach ad-
ministracji z 19 listopada 2015 r.), utworzono 
nowy dział administracji – energia – pozostają-
cy dotychczas w ramach działu gospodarka. 
Pociągnęło to za sobą konieczność przydzie-
lenia ministrowi właściwemu do spraw energii 
zadań i kompetencji związanych z energetyką 
i surowcami energetycznymi.
Ze względu na powyższe, nowelizacja dosto-
sowuje przepisy 29. ustaw – w przeważającej 
mierze w celu zakwalifikowania zadań wyko-
nywanych do tej pory przez ministra właściwe-
go do spraw gospodarki jako zadań ministra 
właściwego do spraw energii.
Wśród pozostałych, dokonywanych noweli-
zacją zmian, na szczególną uwagę zasługu-
je przeniesienie na ministra właściwego do 
spraw energii, wykonywanie uprawnień nad-
zorczych (przysługujących dotychczas mini-
strowi właściwemu do spraw Skarbu Państwa) 
nad spółkami energetycznymi: Enea S.A., 
Energa S.A., Zespół Elektrowni Wodnych Nie-
dzica S.A., PGE Polska Grupa Energetyczna 
S.A., TAURON Polska Energia S.A., Grupa 
LOTOS S.A., Polski Koncern Naftowy ORLEN 
S.A., Polskie Górnictwo Naftowe i Gazowni-
ctwo S.A., Przedsiębiorstwo Przeładunku Pa-
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liw Płynnych „NAFTOPORT” Sp. z o.o. oraz 
SIARKOPOL Gdańsk S.A. oraz Towarzystwo 
Finansowe Silesia Sp. z o.o., a także spółkami 
zależnymi od tych spółek lub spółek powsta-
łych w wyniku łączenia, podziału lub prze-
kształcenia tych spółek, w których Skarbowi 
Państwa przysługują prawa z akcji lub udzia-
łów – nowe brzmienie art. 12b ustawy z dnia 
10 kwietnia 1997 r. – Prawo energetyczne (Dz. 
U. z 2012 r. poz. 1059, z późn. zm.) (art. 3 pkt 
2 nowelizacji).
Ustawa wejdzie w życie, co do zasady, po 
upływie 14 dni od dnia ogłoszenia.
Źródło: www.prezydent.pl

Komunikat KOBiZE w sprawie publikacji 
przez Ministerstwo Środowiska 
wykazów instalacji objętych Krajowymi 
Środkami Wykonawczymi wraz z liczbą 
uprawnień do emisji na lata 2013-2020

 KOBiZE – na swojej stronie internetowej 
– poinformowało, że w Biuletynie Informacji 
Publicznej na stronie internetowej Minister-
stwa Środowiska opublikowano następujące 
wykazy instalacji:
1. Wykaz instalacji objętych Krajowymi Środ-

kami Wykonawczymi wraz z liczbą upraw-
nień do emisji na lata 2013-2020,

2. Wykaz prowadzących instalacje, którym 
zawieszono wydanie uprawnień do emi-
sji na 2016 rok w ramach systemu handlu 
uprawnieniami do emisji EU ETS.

Wysłuchanie publiczne w sprawie ETS 
w Parlamencie Europejskim

 18 lutego w Parlamencie Europejskim odby-
ło się wysłuchanie publiczne dotyczące refor-
my ETS. Podczas spotkania swoje stanowiska 
wygłosili:
• Xavier Labandeira, (Europejski Instytut Uni-

wersytecki),
• Philipp Ruf (ICIS Tschach Solutions),
• Axel Eggert (EUROFER – przemysł stalo-

wy),
• Damien Morris (SANDBAG – think tank pro-

-ekologiczny),
• Giuseppe Montesano (EURELECTRIC),
• GenevièvePonsDeladrière (WWF).

Stanowisko Komisji Europejskiej przedsta-
wił komisarz Cañete. Po wystąpieniach eks-
pertów, parlamentarzyści zadawali im pyta-
nia. Poniżej najważniejsze punkty dyskusji, 
które będą kształtować debatę na temat 
ETS-u w nadchodzących miesiącach:
• Komisarz Cañete powiedział, że wniosek 

Komisji to nie jest zamknięta propozycja 
i może jeszcze być ulepszona przez Par-
lament w wielu obszarach. Podkreślił, że 
Parlament ma większą swobodę niż Komi-

sja, która musiała kierować się wytycznymi 
Rady Europejskiej z października 2014 r. 
Komisarz zasugerował, że jest mało praw-
dopodobne, żeby Komisja zaproponowała 
większe cele redukcyjne w następstwie po-
rozumienia w Paryżu. Niektórzy parlamen-
tarzyści jednak chcieliby poniesienia celów 
redukcyjnych. Mówili o tym np. JytteGute-
land (Socjaliści) i Bas Eickhout (Zieloni).

• Komisarz Cañete powiedział, że proble-
my sektora stali nie wynikają z ETS-u, ale 
z chińskiej nadwyżki produkcyjnej i spo-
wolnienia gospodarczego i prawdziwym 
wyzwaniem dla stali są koszty energii.

• Kilkoro parlamentarzystów podkreśliło, że 
żaden sektor gospodarki nie powinien być 
zwolniony z uczestniczenia w dążeniach do 
osiągnięcia celów klimatycznych podczas 
gdy sektory objęte ETS-em muszą stawić 
czoła ograniczeniom emisyjnym. JytteGu-
teland i JoseFaria (Socjaliści) powiedzieli, 
że trzeba rozważyć rozszerzenie sektorów, 
objętych ETS-em o lotnictwo, rolnictwo, że-
gluga.

• Komisja Europejska w swoim wniosku z lip-
ca 2015 r. zaproponowała dwuwarstwowe 
bezpłatne uprawnienia dla sektorów za-
grożonych ucieczką emisji (100% i 30%). 
Wielu parlamentarzystów i reprezentantów 
przemysłu jest jednak zdania, że należy 
rozszerzyć ilość „warstw” (tieredappro-
ach). IvoBelet (sprawozdawca cień) i Peter 
Liese (koordynator EPP) mówili o koniecz-
ności wprowadzenia dodatkowych warstw. 
Komisarz Cañete odpowiedział, że do-
datkowe rozwarstwienie jest jedną z opcji 
i można wprowadzić ich 2, 3 a nawet 10, ale 
ostrzegł, że im więcej, tym system będzie 
bardziej skomplikowany.

• Komisarz poświęcił sporo czasu temu 
tematowi, powiedział, że jest otwarty na 
propozycje i zapowiedział przedstawienie 
raportu na temat konsekwencji takich pro-
pozycji.

Komisja Europejska przedstawiła 
Strategię Ciepłownictwa i Chłodnictwa

 16 lutego Komisja Europejska przedstawiła 
pakiet propozycji w zakresie zrównoważone-
go bezpieczeństwa energetycznego. Dosto-
sowuje on prawodawstwo unijne w tej dziedzi-
nie do obecnej sytuacji w branży, a także jest 
elementem tworzonej unii energetycznej.
Częścią pakietu jest Strategia Ciepłowni-
ctwa i Chłodnictwa. Inicjatywa ta oznacza 
zakończenie wysiłków, aby umieścić ciepło, 
a szczególnie ciepło sieciowe, na europejskiej 
agendzie politycznej, a jednocześnie tworzy 
przestrzeń polityczną, którą sektor ciepłowni-
czy w Europie może wykorzystać dla lepszej 
ochrony i realizacji swoich interesów. Doku-
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ment podkreśla, że ogrzewanie i chłodzenie 
mogą i powinny być potraktowane jako inte-
gralne elementy szerszego systemu energe-
tycznego.
Komisja chce, aby produkcja ciepła i chłodu 
szła w parze z dekarbonizacją i osiągnięciem 
przyjętych wcześniej celów redukcji CO2.

Główne punkty strategii:
• Komisja Europejska chce, aby produkcja 

ciepła i chłodu harmonizowała z dekar-
bonizacją oraz z uzgodnionymi wcześ-
niej celami redukcji CO2: „Budownictwo 
musi być zdekarbonizowane. Wiąże się to 
z renowacją istniejących budynków, jak 
również ze zwiększeniem wysiłków w za-
kresie efektywności energetycznej i energii 
odnawialnej, wspieranej przez zdekarbo-
nizowaną elektryczność i ciepło sieciowe. 
Budynki mogą być wyposażone w automa-
tykę służącą mieszkańcom i umożliwiające 
elastyczność w systemach dostarczania 
elektryczności poprzez regulację popytu 
oraz gromadzenie ciepła”;

• Podkreślenie roli źródeł odnawialnych: 
„Najczęściej wykorzystywanym do ogrze-
wania odnawialnym źródłem jest bioma-
sa, która odpowiada za 90% ogrzewania 
z OZE”. Komisja zapowiedziała przygoto-
wanie do końca 2016 r. strategii zrównowa-
żonego rozwoju bioenergii. Dokument pod-
kreśla, że prawie połowa indywidualnych 
kotłów grzewczych w UE pochodzi sprzed 
1992 r.: „22% kotłów gazowych, 43% grzej-
ników elektrycznych, 47% kotłów olejowych 
i 58% węglowych pracuje dłużej niż to prze-
widywały normy techniczne”. Prowadzi to 
do zanieczyszczeń powietrza w postaci 
niskich emisji. Komisja skierowała przeciw 
Polsce sprawę do Trybunału Sprawiedliwo-
ści UE za niewdrożenie dyrektywy o jakości 
powietrza.

• Komisja ostrzega przed negatywnym wpły-
wem spalania paliw oraz kotłów i pieców 
niskich standardach emisyjnych na ja-
kość powietrza. Zdrowsze rozwiązania są 
dostępne i bardziej wydajne w dłuższym 
okresie. Komisja przypomina też o nowych 
klasach „najlepszych dostępnych tech-
nologii”, przyznawanych indywidualnym 
systemom grzewczym. Najwyższą klasę 
A+++ mają tam systemy wykorzystujące 
OZE, najniższą (D) dostały grzejniki elek-
tryczne. Piece węglowe w ogóle nie są bra-
ne pod uwagę.

• Ogromną rolę KE przywiązuje do ciepła 
sieciowego i kogeneracji: „Ciepło sie-
ciowe odpowiada za 9% produkcji ciepła 
w UE. W 2012 r. głównym paliwem był gaz 
(40%), a następnie węgiel (29%) i biomasa 
(16%). Ciepło sieciowe może integrować 
odnawialną energetykę, spalanie śmieci. 

Oferuje elastyczność dla systemu energe-
tycznego dzięki podziemnym zbiornikom 
ciepła. Synergie między procesem wytwa-
rzania energii ze śmieci i ciepłem sieciowym 
mogą zapewnić bezpieczną, odnawialną 
w niektórych przypadkach łatwiej dostępną 
energię zastępującą paliwa kopalne”. Ko-
misja zapowiada specjalny komunikat po-
święcony rozwojowi tych technologii.

• Sporo miejsca w strategii zajmuje też ko-
generacja: „Można produkować znaczną 
ilość energii i oszczędzać CO2 w porów-
naniu z osobnym wytwarzaniem ciepła 
i energii elektrycznej. Połączenie z aku-
mulatorami ciepła zwiększa efektywność 
kogeneracji, gdyż ciepło może być groma-
dzone a potem wykorzystane, gdy jest po-
trzebne. Wiele jednostek kogeneracji może 
używać odnawialnych technologii (geoter-
mia, biogaz), paliw alternatywnych (wodór) 
oraz spalania śmieci”. Komisja pisze tak-
że o trigeneracji czyli wytwarzaniu energii 
elektrycznej, ciepła i chłodu sieciowego.

Następne kroki:
Komisja Europejska zorganizuje dyskusje 
(tzw. roundtables) z udziałem przedstawicieli 
przemysłu.

Nowe rozporządzenie ws. spalania 
odpadów

 Na stronach Rządowego Centrum Legisla-
cyjnego ukazało się rozporządzenie Minister-
stwa Rozwoju określające wymagania ter-
micznego przekształcania odpadów oraz 
sposobów postępowania z odpadami powsta-
łymi w wyniku tego procesu.
W rozporządzeniu znalazł się m.in. zapis 
o minimalnej temperaturze gazów podczas 
spalania odpadów mierzonej blisko ściany 
wewnętrznej lub „w innym reprezentatywnym 
miejscu komory spalania”. Nie zabrakło także 
regulacji odnośnie maksymalnej zawartości 
węgla w żużlach i popiołach paleniskowych 
oraz wymagań odnośnie pomiaru temperatur 
w całym procesie spalania.
Rozporządzenie nakazuje także przeprowa-
dzanie termicznego przekształcania odpa-
dów w taki sposób, aby „zminimalizować ilość 
i szkodliwość odpadów powstałych w jego 
wyniku”. Odpady powstałe w wyniku proce-
su należy poddać odzyskowi, a w przypadku 
braku takiej możliwości – unieszkodliwia się je 
ze szczególnym uwzględnieniem frakcji metali 
ciężkich.
Ogłoszenie rozporządzenia datowane jest na 
22 stycznia 2016 r. Dokument wszedł w życie 
24 stycznia 2016 r.
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Promocja sieci ciepłowniczej 
w Gdańsku

 Władze Gdańska wspólnie z grupą GPEC 
i EDF Polska rozpoczynają walkę z zagroże-
niami związanymi z domowymi piecami węglo-
wymi. Zagrożenia te to m.in. pożary wywołane 
przez nieprawidłowe korzystanie z instalacji 
cieplnych zasilanych paliwami stałymi.
Korzystanie z przestarzałych pieców zasila-
nych paliwem stałym (węglem) wprowadza nie 
tylko dyskomfort, spowodowany przymusem 
cyklicznego dokładania opału do pieca. We-
dług danych straży pożarnej w sezonie grzew-
czym 2014/2015 w samym Gdańsku były 23 
interwencje spowodowane podtruciem tlen-
kiem węgla wywołanym nieszczelnością pie-
ców. Na podstawie ubiegłorocznych danych 
szacuje się, że ok. 10 proc. pożarów jest wy-
wołanych właśnie przez nieprawidłowe użyt-
kowanie pieców zasilanych paliwami stałymi.
Grupa GPEC (właściciel sieci ciepłowniczych 
w mieście) wspólnie z EDF Polska (właścicie-
la gdańskiej elektrociepłowni) przy wsparciu 
prezydenta Miasta Gdańska, rozpoczęły kam-
panię edukacyjną pt. „Bądź Beztroski, pod-
łącz się do Grupy GPEC”. Celem działań jest 
edukacja mieszkańców oraz przedstawienie 
możliwości zmiany źródła ciepła na bezpiecz-
niejsze i bardziej komfortowe. 
Grupa GPEC rozwija miejską sieć ciepłowni-
czą, stwarzając możliwość podłączenia do 
komfortowego i efektywnego źródła ciepła. 
Ważny aspekt to to, że sami mieszkańcy decy-
dują o kierunkach rozwoju miejskiej sieci cie-
płowniczej. Dzięki wielu inicjatywom, Spółka 
komunikuje się z mieszkańcami oraz władzami 
miasta i wspólnie opracowuje kierunki rozwoju. 
Ciepło dostarczane poprzez miejską sieć 
ciepłowniczą Grupy GPEC wytwarzane jest 
w gdańskiej elektrociepłowni należącej do 
EDF Polska. 
Grupa inwestuje w nowe technologie, dzięki 
którym wytwarzanie ciepła jest jeszcze bar-
dziej wydajne. W trosce o czystsze powietrze 
dla mieszkańców i wypełniając zaostrzone 
normy środowiskowe dotyczące emisji prze-
mysłowych EDF uruchomiła pod koniec ubie-
głego roku instalacje oczyszczania spalin.
Z początkiem roku grupa GPEC rozpoczęła 
konsultacje z radami dzielnic Gdańska. Do-
tyczyły one podłączenia poszczególnych ob-
szarów do miejskiej sieci ciepłowniczej. Dzięki 
tej współpracy zostały wyznaczone dokładne 
ulice, które grupa GPEC może przyłączyć 
w najbliższym czasie. Obecnie trwają przygo-
towania spotkań dla mieszkańców, w celu spo-
łecznych konsultacji. Każdy mieszkaniec za-
mieszkujący określoną dzielnicę może przyjść 
na umówione spotkanie i dowiedzieć się wię-
cej o możliwości podłączenia do grupy GPEC. 
Źródło: GPEC, EDF

Gdańsk – przyłączenie do 
zmodernizowanej ciepłowni

 Gdańskie dzielnice Matarnia i Kokoszki 
zostały przyłączone do zmodernizowanej 
ciepłowni GPEC Matarnia. Ciepłownia nale-
ży do jednej z najmłodszych spółek Grupy 
GPEC – GPEC Matarnia. Jest to efekt analiz 
ekspertów technicznych Grupy GPEC, których 
celem było znalezienie optymalnego sposobu 
współpracy oby źródeł. Dzięki temu elektro-
ciepłownia Matarnia i ciepłownia GPEC Matar-
nia działając razem zapewnią jeszcze większe 
bezpieczeństwo dostaw i komfort cieplny dla 
mieszkańców Gdańska. 
Średni spadek kosztów ogrzewania dla miesz-
kania o powierzchni 60 m², które zużywa ok. 
25 GJ ciepła rocznie wyniesie aż ok. 37 pro-
cent. Dzięki przyłączeniu gdańskich dzielnic 
Matarnia i Kokoszki rośnie również szansa na 
przyłączenie pozostałych dzielnic z terenów 
Górnego Tarasu do sieci ciepłowniczej GPEC. 
W ramach inwestycji modernizacji w kotłowni 
GPEC Matarania zainstalowano nowy system 
odpylania. Inną, równie kluczową inwestycją 
Grupy GPEC jest budowa nowoczesnej sie-
ci ciepłowniczej w Sopocie. Rozpoczęła się 
w styczniu i pierwszy jej etap ma zakończyć 
się jeszcze w tym roku. 
Źródło: GPEC

Planowane uruchomienie turbiny w EC 
Gorzów

 Pierwsze uruchomienie turbiny nowego 
bloku gazowo-parowego w gorzowskiej elek-
trociepłowni zaplanowano na koniec lutego. 
Jednostka rozpocznie produkcję energii praw-
dopodobnie jeszcze w tym półroczu. Inwesto-
rem jest Polska Grupa Energetyczna.
Nowopowstały blok będzie opalany głównie 
dostarczanym z lokalnych kopalni gazem 
zaazotowanym, o cenach znacznie niższych 
w stosunku do gazu sieciowego. Produkcja 
energii elektrycznej i ciepła odbywać się bę-
dzie w systemie kogeneracji.
PGE inwestuje w technologię gazowo-parową 
ponieważ gwarantuje ona wysoką sprawność 
wytwarzania energii elektrycznej, a jedno-
cześnie jest sprawdzoną technologią o dużej 
niezawodności eksploatacyjnej i niewielkim 
stopniu oddziaływania na środowisko.
Na terenie elektrociepłowni znajdują się już 
najważniejsze urządzenia technologiczne 
nowej jednostki – turbiny gazowe, turbina 
parowa, kotły odzyskowe, generatory oraz 
transformatory. Stopień zaawansowania prac 
szacowany jest na 75%.
Nowa instalacja zastąpi – w pewnej części – 
dotychczas używane, wysłużone elementy 
infrastruktury, wykorzystujące węgiel jako pa-
liwo. Będzie działać w oparciu o dwie turbiny 
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gazowe SGT-800 i jedną turbinę parową SST 
400, wraz z kompletnym systemem elektrycz-
nym i systemem sterowania. Sprawność netto 
bloku w pracy kogeneracyjnej przy pełnym 
obciążeniu wynosić będzie 83,93%.

Szczecin, Szczecinek i Stargard – 
ograniczenie niskiej emisji z programem 
KAWKA

 PAP (4.02): Trzy miasta: Szczecin, Szczeci-
nek i Stargard aplikują łącznie o ok. 10 mln zł 
w trzeciej edycji programu, służącego ograni-
czeniu tzw. niskiej emisji do atmosfery. Chodzi 
o dofinansowanie wymiany starych pieców 
opalanych np. węglem na bardziej ekologicz-
ne.
WFOŚiGW w Szczecinie, pilotujący program 
w regionie, pierwsze dwie edycje Kawki, 
w których udział wzięły Szczecin i Szczecinek, 
pozwoliły wspomóc te miasta łączną kwotą 
blisko 40 mln zł. Dzięki temu zlikwidowano 
kilka tys. pieców węglowych, a także kilkaset 
kotłów gazowych; powstało ponad sto węzłów 
ciepłowniczych.
Do trzeciej edycji Kawki, oprócz Szczecina 
i Szczecinka, które już mają doświadczenie 
w realizacji programu, zgłosił się też Stargard. 
Łączna kwota, o którą aplikowali trzej wnio-
skodawcy, to 9,4 mln zł.
Pieniądze z dotacji są przekazywane do sa-
morządu, ale ostatecznym odbiorcą dofinan-
sowania są m.in. osoby fizyczne i wspólnoty 
mieszkaniowe. Samorządy mogą dostać do 
90 proc. dofinansowania z narodowego oraz 
wojewódzkiego funduszu ochrony środowiska
Trwa jeszcze ocena złożonych wniosków 
przez Narodowy Fundusz Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej. Do NFOŚiGW wpły-
nęły, za pośrednictwem funduszy wojewódz-
kich, wnioski aplikacyjne z 13 województw. 
Część z nich zwrócono do poprawek. Urzęd-
nicy NFOŚiGW spodziewają się, że w ciągu 
1-2 miesięcy zarząd podpisze umowy z wo-
jewódzkimi funduszami ochrony środowiska, 
które będą rozdysponowywać przyznane 
środki na poszczególne miasta.
W Szczecinku, dzięki dotacjom w I edycji pro-
gramu udało się dofinansować 115 inwestycji, 
z czego połowa przypadła na osoby fizycz-
ne - na zadania w zabudowie wielorodzinnej. 
Zlikwidowano ponad 600 kotłowni i pieców, 
w efekcie wyeliminowano spalenie 1300 t wę-
gla. II edycja Kawki to 45 już zrealizowanych 
inwestycji w budynkach wielorodzinnych i 20 
zbliżających się do zakończenia.
W Szczecinie trwają jeszcze działania związane 
z dwiema pierwszymi edycjami Kawki - pierw-
sza pilotażowa, która rozpoczęła się na wios-
nę 2104 r., jest właśnie rozliczana. Piece ka-
flowe zlikwidowano w blisko 70 mieszkaniach, 
którymi dysponuje gmina. Zastąpiły je insta-

lacje centralnego ogrzewania zasilane z miej-
skiej sieci ciepłowniczej. W II edycji programu 
miasto wnioskowało o modernizację ogrze-
wania w ponad 1000 lokali, w których ma być 
zlikwidowanych ok. 1300 pieców kaflowych. 
49 budynków ma przejść termomodernizację; 
oprócz wymiany źródła ogrzewania, wymie-
nione zostaną m.in.: dachy, stolarka okienna, 
przeprowadzany jest remont elewacji. Gmina 
złożyła wniosek na ponad 51 mln zł, z czego 
blisko połowa pochodzi z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska. Miasto na 
ten cel zamierza przeznaczyć blisko 17 mln zł. 
W ramach realizowanych w Kawce zadań 
mieszczą się też np. wydatki na dofinansowa-
nie kosztów podłączenia nieruchomości do 
miejskiej sieci grzewczej czy termomoderniza-
cję budynków lub montaż kolektorów słonecz-
nych.
Założenia programu sprowadzają się do sze-
roko rozumianego ograniczenia niskiej emisji, 
co w konsekwencji prowadzi do poprawy jako-
ści powietrza.
W ramach I oraz II edycji ze wsparcia programu 
skorzystało ponad 50 miast z 12 województw. 
Na poprawę jakości powietrza przyznano łącz-
nie prawie 637 mln zł - to pieniądze z wkładów 
własnych samorządów, a także z Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej oraz wojewódzkich funduszy. Progra-
mem są objęte miasta powyżej 10 tys. miesz-
kańców. W trzecim naborze przeznaczono na 
program ponad 120 mln zł. Program umożliwia 
zawieranie umów do końca 2016 r., fundusze 
mają zostać wydane do końca 2018 r.

Zakończenie modernizacji bloku 9 
w Elektrowni Bełchatów

 6 lutego blok nr 9 Elektrowni Bełchatów zo-
stał zsynchronizowany z Krajowym Systemem 
Elektroenergetycznym. To jeden z dwóch 
ostatnich bloków przeznaczonych do moder-
nizacji w ramach programu kompleksowej 
rekonstrukcji i modernizacji dziewięciu jedno-
stek 3-12. Program rozpoczęty został w 2007 r. 
Obecnie modernizowany jest blok nr 10. Prace 
zakończą się w maju 2016 r. Modernizacja blo-
ku nr 9 trwała dziewięć miesięcy i zakończyła 
się dziewięć dni przed zaplanowanym termi-
nem. Wszystkie urządzenia jednostki pracują 
zgodnie z oczekiwanymi założeniami. Moder-
nizacja jednostek 3-12 Elektrowni Bełchatów 
obejmuje rekonstrukcję podstawowych urzą-
dzeń, układów technologicznych i instalacji. 
Efektem programu będzie wydłużenie okre-
su pomiędzy remontami, a także wzrost jej 
dyspozycyjności i zmniejszenie awaryjności. 
W wyniku modernizacji zwiększona zostanie 
moc poszczególnych jednostek z 370 do 390 
MW, nastąpi także wzrost sprawności bloków 
o 2 proc. 
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Główne założenia programu, dzięki któremu 
pracujące w bełchatowskiej elektrowni bloki 
spełnią wymagania obowiązującej od 1 stycz-
nia br. dyrektywy IED, to zsynchronizowanie 
zakończenia eksploatacji bloków energetycz-
nych z pełnym wykorzystaniem zasobów wę-
gla z kopalni węgla brunatnego Bełchatów, do-
pasowanie zdolności wydobywczych kopalni 
z możliwościami wytwórczymi w elektrowni 
i stworzenie podstaw do optymalizacji proce-
su wytwarzania energii elektrycznej przez obie 
części kompleksu górniczo-energetycznego. 
Po zakończeniu kompleksowej modernizacji 
bloków 3–12, łączna moc osiągalna Elektrowni 
Bełchatów wzrośnie do 5 472 MW.

Białostocka spalarnia odpadów 
rozpoczęła pracę

 Przedsiębiorstwo Usługowo-Handlowo-Pro-
dukcyjne „Lech” Sp. z o.o. zostało powołane 
w listopadzie 1990 r. Podstawowym celem 
spółki jest prowadzenie działalności w zakre-
sie odzysku i unieszkodliwiania odpadów ko-
munalnych. PUHP „Lech” w ramach projektu 
„Zintegrowany system gospodarki odpadami 
dla aglomeracji białostockiej” zrealizował bu-
dowę Zakładu Unieszkodliwiania Odpadów 
Komunalnych w Białymstoku.
9.02 uroczyście otwarto spalarnię odpadów 
komunalnych w Białymstoku, której general-
nym wykonawcą było konsorcjum Budimek-
su. Zakład – poza utylizacją odpadów – będzie 
także produkował energię cieplną i elektrycz-
ną. Budowa zakończyła się 31 grudnia 2015 r. 
Dzięki inwestycji z ponad 90 do ok. 12 proc. 
spadnie ilość odpadów komunalnych, któ-
re dotychczas trafiały na gminne wysypisko 
w pobliskich Hryniewiczach. Rocznie spalar-
nia zutylizuje ok. 120 tys. ton odpadów. Moc 
elektryczna obiektu wynosi 8,6 MWe, a ciep-
lna – 1,5 MWt. Zakładana roczna produkcja 
energii elektrycznej to ponad 38 tys. MWh 
rocznie, a cieplnej – do 360 tys. GJ w sezonie 
grzewczym. Do zakładu będą trafiały odpady 
z Białegostoku oraz ościennych gmin: Czar-
nej Białostockiej, Choroszczy, Dobrzyniewa 
Dużego, Gródka, Juchnowca Kościelnego, 
Michałowa, Supraśla, Wasilkowa i Zabłudowa. 
Teren ten zamieszkuje 390 tys. osób. Prace 
budowlane rozpoczęto w grudniu 2013 r. Ge-
neralny wykonawca - konsorcjum Budimeksu, 
CESPA (Hiszpania) i Keppel Seghers (Belgia) 
– podpisał kontrakt na budowę spalarni pod 
koniec sierpnia 2012 r. 
W spalarni została zastosowana metoda 
oczyszczania spalin w oparciu o system NID 
tj. półsucha technologia łącząca kilka funkcji 
w jednym urządzeniu: absorpcję gazową chlo-
rowodoru, fluorowodoru i dwutlenku siarki, 
usuwanie metali ciężkich, dioksyn, furanów 
i cząstek stałych z wykorzystaniem węgla ak-

tywnego i wapna oraz odpylanie spalin z wy-
korzystaniem filtra workowego. 
Zakład będzie posiadać cztery stanowiska 
wyładowcze. Lotne popioły i stałe pozostało-
ści, powstające w wyniku oczyszczania spalin, 
będą poddawane procesowi zestalania i stabi-
lizacji. 
Natomiast zadaniem instalacji waloryzacji żuż-
la będzie wysegregowanie obecnych w żużlu 
metali oraz poprawienie jakości żużla tak, aby 
zyskał wartość handlową i nadawał się do 
zastosowania w budownictwie. Część żużla 
nienadająca się do sprzedaży zostanie zdepo-
nowana na składowisku odpadów w Hryniewi-
czach. W spalarni zastosowano rozwiązania, 
które powodują, że nieprzyjemne zapachy 
z hali wyładunku odpadów nie wydostają się 
na zewnątrz – dzięki wytworzonemu podciś-
nieniu są zasysane do wewnątrz budynku. 

Dotacje dla PGE GiEK na inwestycje

 PGE Górnictwo i Energetyka Konwencjonal-
na SA w ciągu pięciu lat uzyskała z funduszy 
Norweskiego Mechanizmu Finansowego do-
tacje w łącznej kwocie 64 mln zł. Środki prze-
znaczone zostały na realizację czterech inwe-
stycji proekologicznych spółki.
 
Pomoc w postaci bezzwrotnych dotacji ze 
środków Norweskiego Mechanizmu Finanso-
wego 2009 – 2014, spółka działająca w ob-
szarze wydobywczo-energetycznym, prze-
znaczyła na realizację czterech ekologicznych 
projektów inwestycyjnych. Trzy z nich – budo-
wa instalacji do ograniczenia tlenków siarki 
z bloku nr 5 oraz z bloku nr 6, a także budo-
wa instalacji do ograniczenia tlenków azotu 
z bloków 1-3 – zlokalizowane są w Elektrowni 
Turów. Na ukończeniu jest czwarta inwesty-
cja modernizacji instalacji odsiarczania spalin 
bloków 5 i 6 w Elektrowni Bełchatów. Umowy 
o dofinansowanie podpisane zostały w 2014 r. 
Projekty inwestycyjne realizowane w elektro-
wniach w Bełchatowie oraz Turowie to część 
programu modernizacji aktywów Grupy Kapi-
tałowej PGE, wartego kilkanaście miliardów zł.
Oprócz dotacji z funduszy norweskich, na re-
alizację wyżej wymienionych projektów spół-
ka otrzymała również pożyczki preferencyjne 
z Narodowego oraz Wojewódzkiego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wod-
nej we Wrocławiu i w Łodzi, w łącznej kwocie 
ponad 253 mln zł. 
Dzięki zrealizowanym inwestycjom poprawi 
się jakość powietrza, a istniejące urządzenia 
wytwórcze dostosowane zostaną do zaost-
rzonych standardów emisyjnych, określonych 
w dyrektywie IED o emisjach przemysłowych. 

aktualności



Poszerzenie składu zarządu PGNiG 
Termiki

 Nadzwyczajne Walne Zgromadzenie PGNiG 
Termiki powołało z dniem 22.02 Krzysztofa Fi-
gata na stanowisko członka zarządu – wice-
prezesa ds. ekonomiczno – finansowych. 

Połączenie systemów ciepłowniczych 
Łodzi i Konstantynowa Łódzkiego

 25.02 Veolia Energia Łódź we współpra-
cy z Przedsiębiorstwem Komunalnym gminy 
Konstantynów Łódzki rozpoczęła inwestycję 
przyłączenia systemu ciepłowniczego Kon-
stantynowa Łódzkiego do łódzkiej sieci cie-
płowniczej. To pierwsza, tego typu, inwestycja 
ciepłownicza realizowana w rejonie aglomera-
cji łódzkiej. Jest to efekt technologicznej i eko-
nomicznej optymalizacji sposobu zasilania 
miasta Konstantynów Łódzki w ciepło syste-
mowe.
Współpraca obu firm umożliwi obniżenie ceny 
ciepła w Konstantynowie. Postulatem miesz-
kańców, który jest realizowany było właśnie 
obniżenie cen ciepła.
Veolia w terminie do października 2016 roku 
zbuduje ciepłociąg łączący oba systemy cie-
płownicze oraz wykona stację obniżania ciś-
nień (SOC) przy ul. Łyżwiarskiej 5/9 w Łodzi. 
Ciepłociąg o średnicy 250 mm będzie liczyć 
ok. 4,6 km, o średnicy 400 mm ok. 1,4 km.
Punkt włączenia nowego ciepłociągu będzie 
znajdował się w SOC na osiedlu Smulsko, jego 
trasa przebiegać będzie przez obszar Łódzkiej 
Specjalnej Strefy Ekonomicznej tj. wzdłuż ul. 
Innowacyjnej, Przemysłowej i dalej przez ul. 
Krótką w Konstantynowie Łódzkim wzdłuż rze-
ki Łódki, przez ul. Łaską i wzdłuż ul. Kilioskie-
go do kotłowni Przedsiębiorstwa Komunalne-
go Gminy Konstantynów Łódzki.
Pierwsze dostawy ciepła systemowego 
z Veolii dla Konstantynowa Łódzkiego plano-
wane są w sezonie grzewczym 2016/2017.
Przyłączenie Konstantynowa Łódzkiego do 
łódzkiej sieci ciepłowniczej jest jedną z klu-
czowych inwestycji rozwojowych Veolii. Po raz 
pierwszy Veolia wychodzi z siecią poza lokal-
ny rynek Łodzi co pokazuje, że spółka dyspo-
nuje potencjałem energetycznym dla zasilania 
miast zlokalizowanych w naszym sąsiedztwie.

PGE – powołanie dwóch nowych 
wiceprezesów

 Rada nadzorcza PGE Polskiej Grupy Ener-
getycznej SA powołała Ryszarda Wasiłka na 
wiceprezesa ds. rozwoju i Emila Wojtowicza 
na wiceprezesa ds. finansowych. Ryszard Wa-
siłek swoje stanowisko objął z dniem 7 marca.
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Programu Promocji Ciepła Systemowego

 Kampania reklamowa Ciepła Systemowego

Wraz z początkiem lutego rozpoczęła się 
zimowa kampania reklamowa Ciepła Syste-
mowego. Spoty radiowe usłyszeć można 
m.in. na antenie radiowej Trójki oraz Radia 
Zet i RMF FM (od czwartku do soboty). No-
wością są wieczorne emisje w RMF FM, które 
pozytywnie wpłyną na wskaźniki efektywno-
ści kampanii w grupie docelowej. Oprócz ra-
dia, reklamy internetowe pojawiają się m.in. 
w wyszukiwarce i sieci reklamowej Google, 
a od połowy miesiąca także na portalach 
Onet.pl i Wp.pl. Przypominamy, że większość 
działań internetowych realizowanych jest 
w miastach dostawców ciepła systemowego 
(poprzez tzw. geotargetowanie). Kampanię 
uzupełnią działania remarketingowe, czyli 
kierowane do osób, które w trakcie kampanii 
zareagowały na przekaz reklamowy, wcho-
dząc na stronę cieplosystemowe.pl 

Do tegorocznej kampanii przygotowany zo-
stał nowy przekaz reklamowy, który wpro-
wadza słuchaczy i internautów w konwencję 
gry ciepło-zimno. Kierujemy odbiorców tam, 
gdzie jest „ciepło… cieplej, cieplutko”, za-
chęcając do wejścia na ciepłą stronę życia 
w mieście - gdzie każdy zajmuje się tym, co 
lubi robić najbardziej. Dostawcy ciepła syste-
mowego z przyjemnością dbają o ogrzewa-
nie mieszkań i ciepłą wodę w mieście, bo na 
tym znają się najlepiej. Dzięki temu odbiorcy 
ciepła zyskują czas na przyjemności i nie mu-
szą się martwić o ogrzewanie mieszkania. 
Reklamy zapraszają do odwiedzenia stro-
ny www.cieplosystemowe.pl/ciepla-strona-
-zycia, gdzie pierwszym celem konwersji jest 
kontakt z lokalnym dostawcą ciepła poprzez 
mapę ciepła. 

Dostawcy ciepła systemowego korzystają 
z efektu synergii ogólnopolskich kampa-
nii, realizując lokalne działania reklamowe. 
W tym celu wykorzystywane są spoty z ogól-
nopolskiej kampanii ze specjalnie przygo-
towaną lokalną dogrywką, wskazującą na 
dostawcę ciepła systemowego w danym mie-
ście. Dzięki temu osiągane są lepsze wskaź-
niki efektywności lokalnej kampanii, a także 
wykorzystywany jest efekt źródła. Ta sama 
reklama bowiem może mieć różny wpływ na 
odbiorców, w zależności od nośnika reklamy, 
na którym się pojawia. Stacje radiowe takie 
jak Trójka i RMF FM charakteryzuje silny efekt 
źródła. Dlatego słysząc spot radiowy Ciepła 
Systemowego najpierw w Trójce, a później 
w lokalnym radiu ze wskazaniem na dostaw-
cę w danym mieście – sprawiamy, że jest on 
bardziej wiarygodny, niż jakikolwiek inny spot 
lokalny, niezwiązany z kampanią. 
Działania reklamowe w ramach zimowej kam-
panii trwać będą do końca kwietnia. 

Zapraszamy do zamieszczania na stronach 
internetowych dostawców ciepła systemo-
wego bannerów oraz innych materiałów 
informujących o trwającej kampanii rekla-
mowej. Przypominamy, że oprócz standar-
dowego zestawu bannerów, które znajdą 
Państwo w „strefie uczestnika” na życzenie 
przygotowujemy dodatkowe materiały, które 
są Państwu potrzebne do realizowania dzia-
łań lokalnych, w tym lokalne spoty radiowe. 
Przykładowe spoty lokalne można odsłuchać 
w strefie uczestnika.
 
Zespół Programu Promocji Ciepła Syste-
mowego gorąco zachęca do realizowania 
lokalnych kampanii reklamowych w oparciu 
o przygotowane materiały.
Pytania? cieplosystemowe@cieplosystemowe.pl
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Magazyn Ciepła Systemowego

30. numer Magazynu Ciepła Systemowego 
to całkiem nowa jakość dla jego czytelników. 
Poręczniejszy, zbliżony do A4 format i blisko 
30 stron, to nie jedyne zmiany w kwartalniku 
branżowym B2B wydawanym od 2008 roku. 
Nowa formuła to też więcej miejsca na infor-
macje od dostawców ciepła systemowego, 
które będą teraz mogły być wzbogacone 
zdjęciami. Atrakcyjniejsza będzie jednak nie 
tylko szata graficzna. Redakcję Magazynu 
wzmocni Andrzej Klim – dziennikarz, znany 
z Polskiej Agencji Prasowej, publikacji na 
łamach Rzeczpospolitej, Gazety Wyborczej, 
portalu TVN Biznes i czasopisma Press. Wie-
rzymy, że nowe zmiany spodobają się nie tyl-
ko czytelnikom, ale także reklamodawcom. 
Przypominamy, że każdy numer magazy-
nu wysyłany jest bezpośrednio do klientów 
i samych dostawców ciepła systemowego, 
w łącznym nakładzie 5,5 tys. egzemplarzy. 
Serdecznie zapraszamy do kontaktu z redak-
cją firmy zainteresowane obecnością rekla-
mową w Magazynie. 

„Etykieta w biznesie” - porada nr 1.

Rozpoczynamy cykl porad z serii savoir vivre 
w biznesie, przygotowany specjalnie na po-
trzeby dostawców ciepła systemowego. Wie-
my, że na wizerunek i kształtowanie relacji bi-
znesowych całej branży mają wpływ (oprócz 
działań reklamowych) pojedyncze spotkania 
biznesowe, dlatego i w tej sferze warto za-
dbać o dobre wrażenie. Z pewnością łatwiej 
jest kształtować ciepłe i harmonijne relacje 
z otoczeniem, mając pełną świadomość za-
sad, którymi rządzą się spotkania biznesowe 
– szczególnie w kwestii precedencji (pierw-
szeństwa w sytuacjach formalnych). Dlatego 
dzisiejszy cykl porad rozpoczniemy od pod-
staw:
Kto do kogo wyciąga rękę? 
Ustalając pierwszeństwo najpierw bierzemy 
pod uwagę rangę wewnątrzfirmową. Z tego 
względu osoba na wyższym stanowisku ma 
pierwszeństwo przed osobą na niższym sta-
nowisku, i to ona wyciąga rękę jako pierw-
sza. Nawet jeśli nie zachodzi bezpośrednia 
relacja podwładny – przełożony. Zgodnie z tą 
zasadą prezes organizacji ma pierwszeństwo 
przed dyrektorem, nawet jeśli dyrektorem 
jest kobieta.
Czy mężczyzna na wyższym stanowisku 
może ustąpić pierwszeństwa kobiecie, mimo 
wszystko? 
Przeczytaj więcej w „Poradniku – etykieta 
w biznesie” przygotowanym specjalnie na 
potrzeby dostawców ciepła systemowego.
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V Konferencja Rynek Ciepła Systemowego

 W dniach 17-19 lutego 2016 r. w Hotelu Mer-
cure Lublin Centrum w Lublinie odbyła się V 
Konferencja Rynek Ciepła Systemowego.
Konferencja została zorganizowana przez 
Izbę Gospodarczą Ciepłownictwo Polskie 
oraz Lubelskie Przedsiębiorstwo Energetyki 
Cieplnej w Lublinie i Okręgowe Przedsiębior-
stwo Energetyki Cieplnej w Puławach.
W konferencji uczestniczyło 140 osób repre-
zentujących elektrociepłownie, ciepłownie, 
przedsiębiorstwa energetyki cielnej i gospo-
darki komunalnej oraz firmy współpracujące 
z ciepłownictwem. 

Patronat Honorowy nad konferencją objęli:
• Krzysztof Żuk – Prezydent Miasta Lublina,
• Janusz Grobel – Prezydent Miasta Puławy.

Patronat medialny nad konferencją objęły 
miesięczniki INSTAL i COW.

Otwarcia konferencji dokonali: 
• Jacek Szymczak – Prezes Zarządu IGCP,
• Lech Kliza – Prezes Zarządu LPEC Lublin.

W imieniu patronów honorowych życzenia 
uczestnikom konferencji przekazali: 
• Artur Szymczyk – Wiceprezydent Miasta 

Lublina,
• Tadeusz Kocoń – Wiceprezydent Miasta 

Puławy.

Gościem konferencji była Pani Agnieszka 
Szypulska – Dyrektor Wschodniego Oddzia-
łu Terenowego Urzędu Regulacji Energetyki 
w Lublinie.

W I Sesji konferencji prowadzonej przez Ja-
cka Szymczaka – Prezesa Zarządu IGCP oraz 
Lecha Klizę – Prezesa Zarządu LPEC Lublin 
zostały przedstawione referaty i prezentacje:
• Referat „Unijne i krajowe regulacje prawne 

dotyczące efektywności energetycznej – 
wymagania, szanse, zagrożenia dla przed-
siębiorstw ciepłowniczych” przedstawił Bo-
gusław Regulski – Wiceprezes Zarządu IGCP.

• Referat nt. „Aspekty techniczno-eko-
logiczne budowy instalacji ogranicza-
jącej emisję pyłów, SO2 i NOx spełnia-
jącej nowe wymagania emisyjne na 
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przykładzie Elektrociepłowni Megatem 
EC-Lublin” przedstawił Krzysztof Szalak 
z Megatem EC-Lublin.

• Prezentację nt. „Instalacja odazotowania 
spalin Ecotube w Megatem EC-Lublin, 
jako przykład nowoczesnego i efektyw-
nego ograniczenia emisji oraz optyma-
lizacji procesu spalania w kotłach rusz-
towych” przedstawił Dr Dariusz Szewczyk 
– Prezes Zarządu ICS Poznań.

• Prezentację nt. „Nowoczesne instala-
cje oczyszczania spalin na przykładzie 
Elektrociepłowni Megatem EC-Lublin” 
przedstawił Maciej Napieralski z INSTAL-
-FILTER SA Kościan.

• Prezentację nt. „Bezwykopowe przekro-
czenie rzeki Motławy w Gdańsku przy-
kładem zastosowania technologii tzw. 
Kabla ciepłowniczego w rozwiązywaniu 
najtrudniejszych problemów w budo-
waniu sieci ciepłowniczych” przedstawił 
Piotr Ciepielowski z Brugg Systemy Ruro-
we Płochocin.

• Referat nt. „W poszukiwaniu strat na 
przesyle” przedstawił Jerzy Uziębło z PEC 
Mińsk Mazowiecki.

• Prezentację nt. „Odtlenianie wody meto-
dą katalityczną” przedstawili Jacek Blok 
– Prezes Zarządu PROMAT-WODA Gdynia.

• Prezentację nt. „Nowoczesne sterowa-
nie obiektami ciepłowniczymi – więk-
szy komfort i stabilność pracy, większa 
efektywność ekonomiczna i energe-
tyczna” przedstawił Andrzej Zimak z SA-
BUR Warszawa.

W II Sesji konferencji prowadzonej przez Ja-
cka Szymczaka – Prezes Zarządu IGCP oraz 
Ryszarda Jabłońskiego – Prezesa Zarządu 
OPEC Puławy zostały przedstawione referaty 
i prezentacje:
• Referat nt. „Środki na modernizację sy-

stemów ciepłowniczych i źródeł ciepła. 
Dofinansowanie projektów badawczo-
-rozwojowych w sektorze ciepłowni-
czym. Dostępne programy pomocowe 
krajowe i unijne oraz zasady pomocy 
publicznej” przedstawiła Małgorzata Ko-
łodziej-Nowakowska z PGE Polska Grupa 
Energetyczna S.A.

• Referat nt. „Problematyka zamówionej 
mocy cieplnej na potrzeby ciepłej wody 
na przykładzie miasta Lublin” przedsta-
wił Paweł Okapa z LPEC S.A. w Lublinie.

• Referat nt. „Moc zamówiona – kontrola 
wykorzystania, przekroczenia, zmiany. 
Uregulowania prawne oraz procedury 
stosowane w LPEC S.A.” przedstawiła 
Adrianna Robak z LPEC S.A. w Lublinie.

• Referat nt. „Strategiczne planowanie in-
westycji w ciepłownictwie” przedstawili: 
Magdalena Uliniarz oraz Artur Gradziński 
z Energoprojekt-Katowice S.A.

• Referat nt. „Podnoszenie konkurencyj-
ności ciepła systemowego poprzez pro-
mocję wspólnej marki” przedstawił Se-
bastian Piechocki z Konceptlab Szczecin, 
Zarządzający Projektem PPCS.

• Referat nt. „Narzędzia promocji wspólnej 
marki w ramach Programu Promocji Cie-
pła Systemowego” przedstawiła Agniesz-



(281) 2/2016 NC 43 

szkolenia, seminaria, konferencje

ka Ościłowska z Konceptlab Szczecin, Za-
rządzająca Projektem PPCS.

Dla uczestników konferencji została zorgani-
zowana wycieczka techniczna do Laborato-
rium Ciepłomierzy LPEC Lublin i Elektrocie-
płowni Megatem EC-Lublin.

Firmy współpracujące z ciepłownictwem:
• ICS Poznań,
• INSTAL-FILTER Kościan,
• MERAZET Poznań,
• EFAR Poznań,
na ministoiskach przedstawiły swoją ofertę 
dla ciepłownictwa.
Uczestnicy konferencji mieli możliwość obej-
rzeć spektakl „Sen nocy letniej” w Teatrze im. 
Osterwy w Lublinie.
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Szkolenie warsztatowe w Warszawie
25 lutego 2016 r. 

 W dniu 25 lutego 2016 r. odbyło się w War-
szawie w Hotelu Puławska Residence szko-
lenie warsztatowe nt. „Uzdatnianie wody, 
zabezpieczenia antykorozyjne oraz ograni-
czanie ubytków wody sieciowej w ciepłowni-
ctwie systemowym”.

W szkoleniu uczestniczyły 32 osoby z przed-
siębiorstw ciepłowniczych – Członków Izby 
Gospodarczej Ciepłownictwo Polskie.

Program merytoryczny szkolenia obejmował:

1. Wykład nt. „Wymagania i normy jakości 
wody w systemach ciepłowniczych w kra-
ju i w wybranych krajach Unii Europejskiej. 
Jakość wody a bezpieczeństwo antykoro-
zyjne i antyosadowe sieci ciepłowniczej 
i wymienników ciepła oraz urządzeń po-
miarowych” przedstawił mgr inż. Jan Mar-
janowski z MARCOR Gdańsk. 

2. Wykład nt. „Praktyczne nowoczesne me-
tody uzdatniania wody na potrzeby cie-
płowni komunalnych. Jednostkowe kosz-
ty przygotowania wody różnymi znanymi 
metodami. Przykłady korzyści zastosowa-
nia instalacji membranowych odwróconej 
osmozy i nanofiltracji” przedstawił mgr 
inż. Jan Marjanowski z MARCOR Gdańsk.

3.  Wykład nt. „Odgazowanie próżniowe jako 
nowoczesna metoda odtleniania wody 
uzupełniającej złady ciepłownicze. Nerka 
ciepłownicza jako uniwersalna metoda 
podczyszczania wody sieciowej” przed-
stawił mgr inż. Grzegorz Tabisz z EURO-
WATER Warszawa .

4. Wykład nt. „Problemy korozji w sieciach 
i instalacjach ciepłowniczych, mechanizm 
korozji. Monitorowanie szybkości koro-
zji” przedstawił dr inż. Jezmar Jankowski 
z CORRPOL Gdańsk.

5. Wykład nt. „Korozja rurociągów ciepłow-
niczych od strony zewnętrznej, zabezpie-
czenie sieci ciepłowniczej przed korozją 
spowodowaną prądami błądzącymi” 
przedstawił dr inż. Wojciech Sokólski 
z CORRPOL Gdańsk.

6. Wykład nt. „Chemiczne czyszczenie wy-
mienników ciepła i kotłów wodnych. Prob-
lemy związane ze skutecznym oczyszcza-
niem, pasywacją powierzchni wymiany 
ciepła oraz neutralizacją ścieków. Pro-

cedura uzyskiwania uprawnień dozoru 
technicznego w zakresie gotowania alka-
licznego, trawienia i czyszczenia chemicz-
nego przy remoncie chemicznym kotłów 
pod dozorem technicznym” przedstawił 
mgr inż. Arkadiusz Nalikowski z MARCOR 
Gdańsk.

7.  Wykład nt. „Biofilm i korozja w instala-
cjach ciepłej wody użytkowej. Termiczne 
i chemiczne metody zwalczania bakterii 
z rodzaju Legionella w instalacjach c.w.u. 
Czy przedsiębiorstwo ciepłownicze odpo-
wiada za korozję instalacji c.w.u. ?” przed-
stawił mgr inż. Jan Marjanowski z MAR-
COR Gdańsk 

Na zakończenie szkolenia uczestnicy otrzy-
mali certyfikaty.
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Turniej Halowej Piłki Nożnej
Firm Ciepłowniczych

 W dniu 27 lutego 2016 r. w Miejskiej Hali 
Sportowej w Chełmie odbył się II Turniej Ha-
lowej Piłki Nożnej Firm Ciepłowniczych o Pu-
char Prezydenta Miasta Chełma.

Turniej został zorganizowany przez MPEC Sp. 
z o.o. w Chełmie oraz Chełmskie TKKF.
W Turnieju wzięło udział sześć drużyn – pięć 
z Polski i jedna z Ukrainy:
• MPEC Chełm,
• MZEC Kędzierzyn-Koźle,
• LPEC Lublin,
• ŁUCK CIEPŁO,
• Przedsiębiorstwa Energetycznego 

Siedlce,
• MPEC Tarnów.

szkolenia, seminaria, konferencje

Gospodarzem Turnieju był Prezes Zarządu 
MPEC Chełm – Mirosław Iwiński.

Gośćmi Turnieju byli:
• Wiceprezydent Miasta Chełma – Stanisław 

Mościcki,
• Wiceprezes Zarządu IGCP – Bogusław Re-

gulski.

Rozgrywki turnieju odbywały się w systemie 
„każdy z każdym”. 
Po podsumowaniu wyników drużyny zajęły 
następujące miejsca.
• 1 miejsce – ŁUCK CIEPŁO – najlepszy 

zawodnik – Oleksander Soseniuk,
• 2 miejsce – PE Siedlce – najlepszy za-
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wodnik – Jerzy Kowalczyk,
• 3 miejsce – LPEC Lublin – najlepszy za-

wodnik – Janusz Kasperek,
• 4 miejsce – MPEC Tarnów – najlepszy 

zawodnik – Wiesław Sygnarowicz,
• 5 miejsce – MPEC Chełm – najlepszy za-

wodnik – Marek Wałecki,
• 6 miejsce – MZEC Kędzierzyn-Koźle – 

najlepszy zawodnik – Piotr Mierzejew-
ski.

Zwycięzcy otrzymali z rąk Wiceprezydenta 
Miasta Chełma Stanisława Mościckiego oraz 
Prezesa Zarządu MPEC Chełm Mirosława 
Iwińskiego puchary i dyplomy.
Nagrody dla najlepszych zawodników z po-
szczególnych drużyn ufundowane przez Za-
rząd IGCP wręczył Wiceprezes Zarządu IGCP 
Bogusław Regulski.

Sponsorami Turnieju były firmy współpra-
cujące z ciepłownictwem: SAMSON POL-
SKA, Pentair i RADPOL.
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Poznań
26-27
kwietnia
2016

XII Konferencja
Techniczna

Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie
oraz Międzynarodowe Targi Poznańskie 
zapraszają do udziału w XII Konferencji Technicznej towarzyszącej
Targom Ciepła Systemowego, która odbędzie się na terenie MTP 
w Poznaniu w dniach 26-27.04.2016 r.

Zapraszamy do udziału w Targach Ciepła Systemowego,
które odbędą się na terenie MTP w Poznaniu
w dniach 25-28.04.2016 r. 

Zaproszenie, druk karty zgłoszenia oraz program konferencji: www.igcp.org.pl
Informacja o Targach Ciepła Systemowego na stronie: www.mtp.pl

Patronat medialny:


